
Kronika 2021 

Charakteristika roku a hlavní události ve městě (zahrnuje i společenské 
a kulturní akce) 

V roce 2021 jsme žili i v Říčanech jinak, než jak jsme byli zvyklí v dobách „před covidem“. Pandemie 
koronaviru, která v Evropě začala na přelomu zimy a jara 2020 a také během roku 2021 se ve 
vlnách vracela, ovlivnila naše soukromé a pracovní životy. Dá se říci, že v tomto roce už jsme se 
s ní naučili částečně zacházet. Zvykli jsme si na nošení roušek a respirátorů a na nutnost testování 
v zaměstnání, ve škole i kvůli volnočasovým aktivitám. Někteří z nás se radovali z možnosti nechat 
se naočkovat. Už na začátku roku tak mohli učinit nejstarší občané, kteří patřili spolu se zdravotníky 
do první vlny naočkovaných. V dalších měsících přibývaly mladší a mladší ročníky, v létě bylo 
očkování umožněno i dětem od 12 let a v prosinci věkové kategorii 5 až 12 let. Mezi lidmi, 
v médiích a na sociálních sítích bylo ale také slyšet hlasy odpůrců očkování. 
V tomto roce jsme se museli obejít bez řady kulturních a společenských akcí, ale také jsme objevili 
více možností, jak se scházet venku, pod širým nebem, abychom lépe zamezili šíření viru. Léto 
a začátek podzimu jsme prožívali s větším uvolněním (hygienických opatření i nás samých). Od 
října ovšem začaly počty nakažených a hospitalizovaných opět růst. Čtvrtá vlna epidemie vrcholila 
v České republice v listopadu, kdy se denní přírůstky pozitivně testovaných přehouply přes dvacet 
tisíc. Počty nakažených pak ještě před polovinou prosince začaly klesat. 
Město dostalo s novým starostou Davidem Michaličkou novou energii. Starosta začal občany 
pravidelně informovat na sociálních sítích o tom, co se v Říčanech děje. Kromě zpráv, na čem 
pracují lidé na radnici a zaměstnanci městského úřadu, co se promýšlí, opravuje a staví, dával do 
svých „starostenských reportů“ i tipy na návštěvy ne příliš známých míst ve městě a v okolí. 
Nechával uživatele Facebooku decentně nahlédnout do svého soukromí a do toho, jak tráví volný 
čas. V městském věstníku vycházel starostův seriál Říčanská radnice pro vás. 
Říčany vyjádřily velkou míru solidarity poté, co některé obce na jižní Moravě a v severních Čechách 
postihlo 24. června ničivé tornádo. Kromě finanční podpory a potravinových poukázek 
nasměrovaly Říčany pomoc na obnovu základní a mateřské školy v Moravské Nové Vsi. Výtěžek 
tržeb obou prázdninových měsíců v charitativním obchodě Koloběh byl určen konkrétním lidem 
z Moravské Nové Vsi. 
V srpnu přišlo město Říčany s razantní změnou v systému parkování. Podle odpůrců nových 
pravidel byly změny málo diskutovány s veřejností, nový parkovací systém je podle nich 
nedotažený, znevýhodňuje lidi dojíždějící do Říčan pravidelně za prací. Referendum k parkovacímu 
systému, pro jehož konání kritici získali dostatek podpisů, v letních ani podzimních měsících 
vyhlášeno nebylo. Datum bylo později stanoveno až na 15. únor 2022. Od září probíhala 
k parkování setkání – diskuse s obyvateli různých lokalit v Říčanech. Starosta vybízel občany 
k návštěvě své kanceláře; v letních a podzimních měsících za ním mohli lidé přijít i do venkovní 
kanceláře na Masarykově náměstí nedaleko zadního vstupu do kostela. 
Na podzim vzrostl význam očkování. Lidé, kteří měli hotovou vakcinaci proti covidu-19 (což v této 
době obnášelo dvě dávky vakcíny s dvoutýdenním odstupem) se prokazovali certifikátem 
o očkování. Neměli povinnost se testovat před účastí na hromadných akcích. Od konce listopadu 
pak výhody očkovaných přibyly. Od 26. listopadu do 25. prosince platil v Česku znovu nouzový 
stav. V prosinci se proměnila česká vláda  a tím také atmosféra v zemi. Po úspěchu 
v říjnových parlamentních volbách do ministerských křesel usedli zástupci koalice pěti 
stran: ODS, KDU-ČSL, TOP 09, Starostů a nezávislých a Pirátské strany. Českým premiérem 
se stal předseda ODS Petr Fiala. 



Leden 

V Říčanech došlo v prosinci 2020 ke změně na pozici starosty města. Vladimíra Kořena vystřídal 
někdejší místostarosta David Michalička (oba zástupci Klidného města). Nového starostu zvolilo 
zastupitelstvo devatenácti hlasy. V lednovém čísle městského věstníku oslovil v úvodníku 
spoluobčany, nastínil nejdůležitější vize působení v čele města a vyjádřil se také ke svým aktuálním 
pocitům: „Je to pro mě obrovská čest. Samotná pozice starosty, ale i důvěra všech zastupitelů 
napříč politickým spektrem jsou zavazující. Velice si vážím možnosti vést naše město. Tady jsem 
vyrostl, mám zde rodinu, spolužáky, známé. Říčany doopravdy a upřímně miluji. (…) Budu se snažit 
hledat rovnováhu. Mezi novým a tradičním, mezi dravostí a opatrností, mezi městem a místními 
spolky, mezi lidmi, mladými a starými, mezi člověkem, technikou a přírodou…“ (Říčanský kurýr 
č. 1/2021) 
Hrozba koronaviru stále zde 
Pokračovala pandemie koronaviru. Do školy proto po vánočních prázdninách nastoupili jen žáci 1. 
a 2. tříd, ostatní žáci a studenti měli distanční výuku. Dospělí v profesích, které to umožňovaly, 
pracovali na home office. Opatření zakazovala veškeré společenské akce, nekonaly se plesy, 
nehrála divadla, kina, nebyly koncerty. Lidé se proto vraceli zpátky k četbě a hodně času trávili 
s internetem a televizí. 
Bezkontaktní vyzvednutí knížek z knihovny 
Knihovnice z Husovy knihovny Říčany vymyslely, jak knihy dostat ke čtenářům i v této složité době. 
Od úterý 12. ledna fungovalo bezkontaktní vyzvednutí: „Knihy si objednáte v katalogu, e-mailem, 
telefonicky. Pak už stačí jen přijít, zazvonit na PŮJČOVNA a vyčkat. V oddělení pro děti není zvonek, 
prosíme volejte na 323 605 920 (popřípadě zaklepejte na okno a ukažte průkazku).“ Sdělovaly 
pracovnice knihovny čtenářům na Facebooku. 
Sníh na běžky 
Na Tři krále napadl v Říčanech sníh – a tentokrát se udržel, sněhová pokrývka zůstala ve městě 
a v okolí s menšími přestávkami až do úterý 16. února. Říčaňané tak mohli po několika letech 
vytáhnout běžky a pohybovat se na nich i po městě. Vzhledem k tomu, že byly kvůli koronaviru 
uzavřeny lyžařské areály, byli jsme za toto vyžití vděční. Kdo doma běžky měl, byl spokojený, 
ostatní se je snažili koupit přes internet (kamenné obchody se sportovními potřebami měly v té 
době zavřeno), nebo si je vypůjčit. V e-shopech však v té době byly běžky vyprodané, k mání byly 
v omezeném množství ty bazarové. 
Očkování 
Dne 15. ledna byl spuštěn centrální rezervační systém pro registraci k očkování pro občany ve věku 
80+. Město spustilo telefonní linku, která poskytla říčanským seniorům pomoc s registrací, 
případně i s dopravou do očkovacího centra. Město Říčany ve spolupráci s Nemocnicí Agel Říčany, 
a. s., a Krajským úřadem Středočeského kraje připravovalo očkovací centrum. V této době ještě 
nebylo jasné jeho umístění ani kapacita. 

Únor 

Lyžařské areály zůstávaly zavřené, ale jestli nám covidová doba dala něco příznivého, pak návrat 
k zimním radovánkám přímo v místě bydliště. Kromě běžkařů (běžecké trasy se objevily i na polích 
mezi rybníky Marvánek a Rozpakov a na cyklostezce) a sáňkujících a bobujících dětí se mohli 
radovat také příznivci bruslení a hokeje. V týdnu od 8. února udeřily silnější noční mrazy a místní 
rybníky byly pro sportovce různého věku bezpečné. Jak jsme si ale už zvykli v minulých letech, tato 
doba trvala jen krátce: na silném ledě se dalo bruslit jen čtyři až pět dní od pátku 12. února. 
Růžový sníh 
V neděli 7. února se obyvatelé Říčan i okolí probudili do podivně zabarveného rána. Napadlo 
několik centimetrů zvláštního, jinak zbarveného sněhu. Někdo popisoval jeho barvu jako růžovou, 
někdo spíš jako oranžovou. Do sněhu se totiž přimíchal písek a prach ze Sahary, který se díky větru 
dostal až k nám. Barevný sníh ten den pozoroval i zbytek republiky a velká část Evropy. 



Přeplněný Mlejňák 
O víkendu 13. a 14. února bylo na zdejších rybnících plno – zvláště autem dobře přístupný Mlýnský 
rybník využili pro návštěvu i obyvatelé okolních obcí a zaplnili nejen led, ale auty také blízké ulice. 
Na led si troufly rodiny s kočárky, rodiče vozili děti po zamrzlé hladině rybníka i v saních. Místní, 
kteří si chtěli skutečně zabruslit, využili pro návštěvu Mlejňáku, Jurečku a Marvánku raději ranní 
nebo podvečerní hodiny (vybaveni baterkami-čelovkami). 
Velkokapacitní očkovací centrum v městské sportovní hale 

Říčanská radnice a Nemocnice Agel Říčany otevřely 24. února očkovací centrum s kapacitou až 500 
lidí denně. V prvních týdnech počítali v centru s 200 návštěvníky z Říčan i širšího okolí. Začali zde 
pracovat jak zaměstnanci nemocnice, tak městského úřadu. Sportovní hala byla upravena pro 
pohyb většího množství osob. Část sportovního povrchu byl zakryt jinou podlahou, vzniklo zázemí 
pro personál, buňky pro očkování, stanoviště lékařů a čekárna pro naočkované. 

Březen 

Čísla nakažených a bohužel i mrtvých v souvislosti s covidem-19 stoupala. Od 1. března začalo 
platit jedno z nepřísnějších proticovidových opatření: vláda zakázala pohyb mezi okresy. Lidé 
mohli okres, kde bydlí, opouštět jen za účelem cest do zaměstnání nebo k lékaři, vybaveni 
potvrzením od zaměstnavatele, žádankou od lékaře nebo čestným prohlášením, že se tak skutečně 
děje. Přes den šlo, až na stanovené výjimky, pobývat jen v místě svého trvalého pobytu. Současně 
platil zákaz volného pohybu mezi 21. a 5. hodinou. Zažili jsme tak několikatýdenní období, kdy se 
například dříve objednaná návštěva zubaře stala vítaným zpestřením v podobě delšího výletu. 
Vlastnictví psa a nutnost jeho venčení opravňovalo i k nočním procházkám. Bohužel kvůli 
opatřením v domovech seniorů a léčebnách někteří lidé neviděli dlouhé týdny své nejbližší. Víkend 
20. a 21. března přinesl mráz a ještě trochu sněhu, o týden později už se jaro naplno probudilo 
a bylo teplo, ke konci měsíce přesáhla teplota 20 stupňů. 
Jarní prázdniny  

Školáci a jejich rodiče si mohli od distanční výuky, která se postupně týkala všech ročníků 
základních a středních škol, odpočinout během jarních prázdnin v týdnu od 8. března. Zůstali doma 
(až na ty, kdo mohli v rámci jedné domácnosti odjet uvnitř okresu na chatu nebo chalupu), a tak si 
mohli uvědomit, jak je to v Říčanech pestré. S dětmi přibližně do dvanácti let nebyla žádná potíž 
podniknout výpravy do lesa, k rybníkům, na řadu hřišť a vycházkových tras. Teenageři už se ovšem 
bez kontaktů s vrstevníky začínali nudit… 
Stezky, trasy, stopovačky po Říčanech 
Rozmach v tomto období zažily rozmanité trasy s úkoly a pobídkami k aktivitám pro děti i dospělé. 
Značení trasy s texty a obrázky byly rozmístěny nejčastěji na stromech nebo na plotech a chystali 
je jednotlivci, školy i organizace, například zdejší Sokol, Junák, Muzeum Říčany. Komu se zastesklo 
po cestování, mohl si vyzkoušet terénní hru Cestovatelé: navštívil při ní spoustu přírodních krás 
celého světa, aniž překročil hranice říčanského katastru. Trasa dlouhá necelé 3 kilometry vedla 
Říčanským lesem za Olivovnou a měla deset kvízových zastavení. Přibyly značky pro běžce (červená 
zelená a žlutá kapka na stromech nebo sloupech), které vedou zájemce po trasách přírodou i 
městskými ulicemi.  
Orientační běh pro všechny 
Po Říčanském lese se objevily cedulky orientačního běhu. Město ve spolupráci s OB Říčany 
připravilo nejen pro děti několik tras. Děti, rodiče s dětmi, dospělí si tak mohou vyzkoušet 
orientační běh po cestičkách a mimo cesty – v lese, který třeba dobře znají. Mapy, které jsou pro 
orientační běh to nejdůležitější, jsou ke stažení na webových stránkách OB Říčany. 
Školení a webináře 
Doba covidová přinesla možnost zúčastnit se rozmanitých školení napříč republikou. Stačilo se včas 
zaregistrovat, obdrželi jste přístupové údaje a mohli jste se na dálku vzdělávat a rozšiřovat si 
obzory; mnoho takových projektů šlo absolvovat zdarma. Takto se setkávali pedagogové a ředitelé 



mateřských a základních škol i rodiče v kurzech pořádaných Místním akčním plánem (MAP) rozvoje 
vzdělávání v ORP Říčany. Online se uskutečnila i velká konference Pošli to dál! organizovaná 
říčanským muzeem dne 23. března. (Podrobněji o ní v pasáži věnované školství.) 
Hodina Země 
Stejně jako jiná města po celém světě, i Říčany v sobotu 27. března potemněly, zúčastnily se tak 
Hodiny Země 2021. Tato akce má za cíl ulevit planetě Zemi od znečištění skleníkovými plyny a je 
impulsem k zamyšlení nad tím, jak se k planetě chováme a jak bychom jí mohli pomoci. Opět došlo 
ke zhasnutí osvětlení v některých částech města na jednu hodinu večer od 20.30 do 21.30 hod. 
Hodinu Země pořádá od roku 2007 Světový fond na ochranu přírody, od roku 2010 se koná 
i v Česku, kde má organizaci na starosti Ekologický institut Veronica. 

Duben 

Na začátku dubna, šestého, ještě trochu nasněžilo a pak už skutečně nastalo jaro. Jarní počasí 
přineslo i mezi obyvatele Říčan optimističtější náladu. Stále nešlo pořádat hromadné společenské 
akce, ale město se snažilo připravit i tak zajímavý program pro volný čas. Velikonoce připadly na 
první dubnový víkend. Lidé je prožívali hlavně uvnitř svých rodin bez vzájemných návštěv. 
V pondělí 12. dubna došlo k rozvolnění proticovidových opatření. Skončil zákaz cestování mezi 
okresy nebo venkovního sportování ve skupině. Do škol se začali vracet žáci a začali se pravidelně 
testovat na přítomnost koronaviru v těle. 
Kultura ve venkovním prostoru 
Od dubna byla k vidění na různých místech v Říčanech putovní výstava solarografických snímků. 
Obrazy vykreslené Sluncem byly umístěny nejprve na plotě zatravněného pozemku vedle Cesty 
svobody pod nádražím, pak u dopravního hřiště, putovaly k Olivovně a ke sportovní hale. 
Posledního dubna zahájilo provoz autokino na parkovišti ve Wolkerově ulici. V pátek a v sobotu se 
promítaly filmy pro dospělé i pro děti, a to na LED stěnu o rozměrech 7 × 4 m, zvuk byl přenášen 
přes rádiovou frekvenci do autorádia. Občerstvení bylo zajištěno formou donášky do vozu. 
Maximální kapacita byla padesát osobních vozů. Největší zájem vzbudil film Šarlatán, kdy se 
parkoviště celé zaplnilo, a film Le Mans 66 z prostředí automobilových závodů spojený 
s požehnáním závodního auta říčanského pilota Adama Králíka. 
Velikonoce ve farnosti 
O velikonočním triduu od Zeleného čtvrtka do neděle Zmrtvýchvstání Páně mohli lidé zavítat do 
kostela svatých Petra a Pavla. Počet lidí zde byl omezen; bylo nutné dodržovat protiepidemická 
opatření jako používání dezinfekce a respirátorů, ale slavení křesťanských Velikonoc mohlo 
probíhat v liturgickém prostoru (minulý rok byly chrámy zavřené). Říčanští kněží vyšli o nedělích 
farníkům vstříc tak, že bylo možné do kostela přijít i po bohoslužbě, kdy už byl kostel téměř 
prázdný, na chvíli se ztišit a jít ke svatému přijímání. 
Stánek na Vysoké 
Na trase cyklostezky od Mlýnského rybníka ke Kolovratům nedaleko nedostavěné věznice byl od 
prvních dubnových dní otevřen stánek s občerstvením. Kromě piva Sněžka jste si mohli koupit 
například kávu, nanuk, párek v rohlíku nebo bábovku. Počet lidí v tomto místě cyklostezky zvláště 
o víkendech výrazně vzrostl. 
Na farmářské trhy autobusem 
V sobotu 17. dubna se opět otevřely farmářské trhy na Masarykově náměstí. V souvislosti s nimi 
byla zavedena nová autobusová linka říčanské MHD. Jezdí v pravidelných intervalech mezi 7. a 15. 
hodinou. Více o ní v pasáži věnované dopravě a spojům. 

Květen  

Měsíc máj byl většinou chladný a deštivý. Říčaňané se museli obejít bez městských slavností, 
sportovali, na výletech objevovali nejbližší okolí, ale i krásy svého města. Třeba z lodiček na hladině 



Mlýnského rybníka. Rozvolnění opatření umožnila otevřít muzea, a to i to říčanské s novou 
výstavou Jídlo napříč staletími. 
Do práce na kole 
K celostátní výzvě Do práce na kole se připojily od 1. do 31. května opět po roce i Říčany. Tato akce 
má za cíl motivovat k cestám do práce na kole, koloběžce, pěšky či jinak (ne autem). Týmy 
z různých pracovních kolektivů si pořizují jednotné tričko od pořadatele, spolku AutoMat, a během 
května mohou podnikat bonusy „na triko“ – spřátelené organizace nabízejí například nápoje, 
pokrmy nebo kulturní zážitek zdarma nebo s výraznou slevou. Stejně jako v předchozím roce, 
i tentokrát byla pravidla uzpůsobena podmínkám v souvislosti s pandemií covidu-19. Bylo možné 
započítávat nejen cesty do práce, ale i cesty do přírody nebo na nákup. Tím nejdůležitějším ve 
výzvě byla pravidelnost. Cílem není podávat sportovní výkony, ale zjistit, že pravidelný aktivní 
pohyb má nečekaně mnoho výhod. Závěrečný večírek s vyhlášením výsledků proběhl 10. června 
na cyklostezce u altánu u rybníka Rozpakov. Organizátoři Markéta Hubínková a Zdeněk Vávra zde 
přivítali i starostu Davida Michaličku (který je známým říčanským cyklistou). Ten zúčastněným 
představil některé z chystaných změn ve městě, které budou k cyklistům přátelské. 
Výročí konce druhé světové války 
V sobotu 8. května si Říčany připomněly Den vítězství. Věnec k pomníku na náměstí položila 
místostarostka Hana Špačková, senátor Zdeněk Hraba a další zastupitelé města. 
Jídlo napříč staletími 
Návštěvníci Muzea Říčany si mohli prohlédnout expozici věnovanou stravování v minulosti 
a přítomnosti od pondělí 10. května. Byla otevřena po celé léto i v září a říjnu. Na podzim bylo 
muzeum plné školáků – v hojném počtu absolvovali doprovodný program k výstavě školní třídy 
z Říčan i okolí. 
Lodičky na Mlejňáku 
Po zimní přestávce byl spuštěn provoz lodiček na Mlýnském rybníce v centru města. Vesla si lze 
nově půjčit nedaleko rybníka ve Wolkerově ulici (dříve to šlo jen v infocentru na náměstí). Poplatek 
je 20 Kč, vratná kauce činí 500 Kč. Službu pro město zajišťuje rodina Machova. 
Online koncert „Přes okýnko“ 
Místní interpreti Sabina Ludányiová, Green Day Revival Praha a Botox zahráli a zazpívali v KC Labuť 
13. května od 19 hodin. Vzhledem k proticovidovým opatřením nemohli hrát pro posluchače přímo 
v sále, ale koncert přenášel YouTube kanál, Autokino Říčany a linul se také z reprobeden v okně 
starostovy pracovny do upršeného Masarykova náměstí. 
Děti do škol 
Všichni školáci, už bez střídání s distanční výukou, nastoupili do školy v pondělí 17. května. 

Červen 

Oteplilo se, dále se rozvolnila hygienická opatření a ve městě začal opět čilý ruch na zahradách, na 
ulicích, u obchodů a restaurací. Po pauze se konaly první sportovní závody. Na Masarykově 
náměstí začal úřadovat starosta v nové venkovní kanceláři u kostela. Krátce před letními 
prázdninami, v pátek 25. června, jsme zažili nepřízeň počasí – bouřku se silným větrem 
a s přívalovým deštěm. Katastrofické scénáře jako na jižní Moravě a na Lounsku se nekonaly, ale 
po řádění tornáda v těchto částech České republiky jsme se také v Říčanech dívali na černající se 
oblohu s větším respektem. 
Altán u Mlýnského rybníka 
Nový dřevěný altán u Mlýnského rybníka byl dokončen. Lidé si z něj mohli začít vychutnávat pohled 
na panorama Říčan s kostelem, školou a zříceninou středověkého hradu. 
Výstavy ve městě  
Na dvoře Husovy knihovny byly vystaveny sochy místního výtvarníka Martina Vavryse. Vernisáž 
proběhla 10. června, výstava byla zájemcům přístupná v otevírací době Husovy knihovny do konce 
roku a bude pokračovat i dál. Martin Vavrys tvoří železné plastiky svařováním většinou z kovových 



autodílů, které si nosí ze sběrných surovin. Na vernisáži byly vystaveny také výtvarníkovy obrazy. 
Další výstavy byly k vidění za výlohou Café Gusto a restaurace U Labutě. Iniciátorem byl zdejší 
výtvarník a grafik Zdeněk Vávra. 
Sokolské závody 
V neděli 6. června pořádal atletický oddíl TJ Sokol Říčany a Radošovice na sokolském stadionu 
v Říčanech tradiční veřejný závod, Sprinterský trojboj. Po pauze způsobené koronavirem byl zájem 
o účast obrovský, ne všichni zájemci se mohli na závody registrovat. 
Přípravy na nový parkovací systém  
V červnu se v ulicích Říčan začalo s realizací svislého a vodorovného dopravního značení, s instalací 
zpomalovacích polštářů a dalších opatření, která jsou spojena se zavedením parkovacích zón. 
Participativní rozpočet 
V průběhu června proběhlo hlasování v 5. ročníku participativního rozpočtování Překvapte Říčany. 
Zapojilo se do něj celkem 988 občanů, kteří metodou D21 vybírali projekty ve 2 kategoriích: velké 
a malé investiční projekty. Na kategorii velké projekty, kdy se cena jednoho projektu pohybuje 
mezi 500 tisíci až 2 miliony, vyčlenilo město 4 miliony korun. Na malé projekty, ve kterých je cena 
jednoho projektu mezi 0 až 500 tisíci, 1 milion korun. Více o tomto ročníku v pasáži Překvapte 
Říčany v části kroniky věnované politickému a veřejnému života města. 
Koncerty ve venkovním prostoru 
Stejně jako v loňském roce se v areálu rybníka Jureček rozezněly Koncerty na vlnách hudby 
a naděje. Houslista Pavel Šporcl na nich v pátek 18. a v sobotu 19. června přivítal i zajímavé hosty: 
kapelu Troufalost, beatboxera Jara Cossigu, operní pěvkyni Janu Šrejma Kačírkovou, úspěšné žáky 
ZUŠ Říčany a cikánskou cimbálovou kapelu Gipsy Way Ensemble. Na dvoře Husovy knihovny se 
v červnu konaly koncerty klasické a populární hudby. 
Čtení online 
Čtenáři Husovy knihovny Říčany získali skvělou možnost číst on-line, a to díky přístupu do Národní 
digitální knihovny. Návod, jak pracovat v NDK, najdou na webových stránkách knihovny. 
Smutná zpráva 
V červnu nás náhle opustila dramaturgyně Kulturního centra Labuť Ludmila Řeháková. Ředitel KC 
Labuť Vladimír Levický v nekrologu pro Říčanský kurýr napsal: „Skončila tím dlouhá etapa v životě 
kulturního centra, jehož byla hlavní tváří. Mnoho účinkujících, hvězdy nevyjímaje, zde vystupovalo 
jen díky ní (a také kvůli ní). Návštěvníci, jejichž řady se za jejího působení významně rozšířily, byli 
zvyklí na vlídný úsměv, s kterým je provázela do sálu před představením.“ (Říčanský kurýr č. 7–
8/2021) Dne 28. července se v KC Labuť konal letní minifestival „Lído děkujeme“ se vzpomínkou 
na Ludmilu Řehákovou. 
Rušný víkend před prázdninami  
V sobotu 26. června město pořádalo Dětský den podél cyklostezky. Na obou koncích města 
připravila aktivity pro děti Billa, na Lázeňské louce přichystaly bohatý program místní organizace 
a spolky. Studentské koncerty pod názvem Říčanský Mini Majáles navštívili zájemci v prostoru pod 
nádražím u Cesty svobody v neděli 27. června. 

Červenec 

Jako každý rok se přes letní měsíce zklidnil provoz v ulicích a na náměstích. Lidé rádi poseděli 
v zahrádkách kaváren a restaurací. Nabídka zmrzliny byla v místních podnicích bohatá. Na točenou 
černou zmrzlinu Black Magic, kterou prodávali v Café Gusto na rohu Masarykova náměstí a Olivovy 
ulice, se zastavovali často i obyvatelé okolních obcí. Organizátoři z města a různých organizací se 
postarali o bohaté společenské vyžití pro místní občany i letní návštěvníky. V červenci nás 
potrápilo deštivé a bouřkové počasí, které bohužel napáchalo mnoho škod. Škody byly i na 
elektrickém vedení a některé části Říčan se tak ocitly po velké průtrži mračen s bouřkou v pondělí 
12. července bez proudu. 
Dejvické divadlo ve Voděrádkách 



V prostoru zrekonstruovaného statku ve Voděrádkách našlo v červenci útočiště Dejvické divadlo. 
Bývalého Maršálkova statku se ujala firma Home of AV zabývající se audiovizuální technikou 
a vybudovala zde venkovní divadelní scénu. Od 4. do 14. července zde vystupovalo Dejvické 
divadlo s inscenacemi Vražda krále Gonzaga, Dealer’s Choice, Ucpanej systém a Elegance 
molekuly. O představení byl obrovský zájem, diváci se do Voděrádek dopravovali pěšky, osobními 
auty i veřejnou dopravou. Byla zajištěna také doprava autobusem z říčanského nádraží před 
představením do Voděrádek, ale hlavně po skončení představení z Voděrádek až do dosahu 
pražské MHD. 
Bouřkové počasí a jeho následky  
Technické služby města měly napilno s odklízením škod, které způsobila bouřka v noci 12. 
července. Pracovní četa během noční pohotovosti řešila pády stromů na místní komunikace, 
likvidaci polomů a vývratů také na cyklostezce, ulámané větve po celých Říčanech. Likvidace škod 
trvala několik dní. Došlo i k propadům komunikací z důvodu tvorby skrytých dutin v komunikacích 
a následků dešťových srážek. Bylo potřeba opravit a vyčistit dešťovou kanalizaci. 
Více Senior taxi 
Říčanská radnice se rozhodla navýšit službu Senior taxi o další vůz a okruh cest rozšířit až do Prahy. 
Od července jezdí za dotovanou cenu 15 Kč dva vozy po městě (včetně místních částí). Za sto 
padesát korun se zájemci mohou svézt do vybraných zdravotnických zařízení v hlavním městě. 
Koncerty na říčanském hradě 
Hudebník Jan Adamus, město Říčany a Kulturní centrum Labuť uspořádaly během léta koncerty 
klasické hudby v zahradě u říčanského hradu. Jan Adamus (hoboj, anglický roh) s hosty vystoupil 
na večeru s podtitulem „Legrace s klasikou“ (9. července); druhý koncert 21. července patřil 
violoncellistovi Petru Nouzovskému a kytaristovi Lukáši Sommerovi. Na koncertě 6. srpna se 
představil Kukal Quartet ve složení první housle Eliška Kukalová, druhé housle Klára Lešková, viola 
Šimon Truszka, violoncello Vilém Vlček. Na posledním ze série koncertů 28. srpna zazněly skladby 
pro hoboj a harfu v podání Jana Adamuse a harfenistky Zbyňky Šolcové. 
Skautské tábory  
Vyvrcholením skautské činnosti jsou každoročně letní tábory. Ve školním roce 2020/2021 nebylo 
snadné vzhledem k epidemii koronaviru a epidemiologickým opatřením organizovat pravidelné 

schůzky jednotlivých družin, v některých obdobích probíhaly online formou. Na schůzkách 
skautek bylo úspěšné například online vaření nebo orientačně šifrovací hra. 
O to víc se děti těšily na táborové chvíle v přírodě. Vedoucí je připravovali v nejistotě, jaká opatření 
budou v létě platit – a účastníci se skutečně neobešli bez testů a roušek (při cestě na tábor). Ze 
skautského střediska Lípa vyrazily hned na začátku prázdnin mnichovické oddíly na tábořiště 
v Dublinách u Sedlčan. Po nich zde dva týdny tábořily říčanské světlušky. V půlce července se 
vypravili na tábořiště v Krušných horách říčanské skautky a skauti. Bohužel se mezi účastníky 
objevil pozitivní test a hygiena tábor po prvních dnech k velkému zklamání dětí a dospělých 
ukončila. Vlčata tábořila v druhé polovině července v Měsíčním údolí. 

 
Srpen 
Srpen přinesl do Říčan velkou změnu v podobě nového parkovacího systému. Po roce se mohli 
Říčanští podívat do letního kina a na závěr letních prázdnin město ožilo jazzem. Na řadu 
venkovních akcí jsme se museli tepleji oblékat, bylo často oblačno a chladněji než v červenci. 
V závěru srpna už jsme se cítili skoro jako v říjnu, od 23. srpna vytrvale pršelo. 
Letní kino  
Ve dnech 10. až 20. srpna se na různých zajímavých místech v Říčanech konalo promítání letního 
kina. Čtvrtý ročník začal 10. 8. v Olivově dětské léčebně projekcí prvotiny Patrika Hartla Prvok, 
Šampón, Tečka a Karel. Návštěvnost filmu, který měl premiéru na konci července, byla 
nadprůměrná, okolo tisíce lidí. Film Chlap na střídačku Petra Zahrádky byl k vidění na louce nad 
vodárnou. Na Lázeňské louce se promítal 13. 8. film Mstitel režisérky Lucie Klein Svobodové 



a kameramana Petra Klein Svobody, absolventa říčanského gymnázia a syna hudebního skladatele 
Karla Svobody. Na film Chlast Thomase Vinterberga jste mohli zavítat 15. 8. do lokality Na Vysoké 
https://www.csfd.cz/tvurce/3627-thomas-vinterberg/ Na louku nedaleko Srnčího palouku se 
mohli zájemci 17. 8. přijít podívat na dokument Svéráz českého rybolovu režisérky Ivany Pauerové 
Miloševičové. Komedie Matky na Jurečku dne 20. 8.  letní večery s filmem uzavřela. Výtěžek ze 
vstupného ve výši přes sedmdesát tisíc korun putoval nadačnímu fondu Kapka naděje. 
Starák fest 
Šestnáctý ročník multižánrového hudebního festivalu Starák fest se konal na starém koupališti 
v Říčanech za Jurečkem v pátek 13. srpna. Program začal v 15 hodin, na pódiu se vystřídalo 
různorodé množství živých kapel. O hudební zábavu se postarali také DJ´s se svými mixážními 
pulty. 
Parkuj dobře v Říčanech 
V pondělí 16. srpna začal projekt Parkuj dobře v Říčanech zaměřený na podporu domácích řidičů. 
Ti by měli ve městě snadněji zaparkovat a ulice by měly být bezpečnější. Projekt radnice 
dlouhodobě připravovala. Změny vyvolaly neklid ve městě už před spuštěním a po jeho zavedení 
ještě zesílil. Starosta města David Michalička připustil, že ne vše se povedlo a veřejnost byla zvaná 
k diskusím o zavedených změnách. Více v pasáži Místní infrastruktura. 
Pohoda džez  
Jedenáctý ročník týdne jazzu v Říčanech se konal od 22. do 28. srpna. Večery tentokrát 
spolupořádalo sedm místních restaurací: na Marvánku, na Jurečku, Spot Bistro, Angolo della 
Piazza, Čajovna, Na Rychtě a Říčanský pivovar. Na těchto místech postupně vystoupili 
a k pohodové atmosféře konce zralého léta přispěli Jazzmazec, Jan Smigmator, Viva trio, Martina 
Červená & spol., Koncert v barvách SeMaForu, Sax & Rhythm a Jazz in Deck Band. 
Socha v muzejní zahradě 
V zahradě Muzea Říčany je od léta přítomná dívka vyvedená v kameni, totiž socha dívky nazvaná 
„Mládí“ Miloslava Šonky. Od začátku osmdesátých let byla umístěna před budovou Interiéru 
Říčany při Černokostelecké. Společnost Vihorev Group, která původní administrativní budovu nyní 
vlastní, sochu přenechala říčanskému muzeu.  
 

Září 
Školáci se vrátili do škol v deštivém a chladném září. Hned 1. září čekalo všechny s výjimkou 
prvňáčků testování antigenními testy na přítomnost covidu-19. Žáci 1. tříd se testovali druhý školní 
den. Sportovní hala, která se od února do srpna proměnila v očkovací centrum, začala opět sloužit 
sportu. V sobotu 11. září se konaly městské slavnosti a skauti ze střediska Lípa otevřeli obě své 
klubovny. O dalším víkendu zažily Říčany Street food festival a ekumenickou bohoslužbu. 
Situace ve školách   
Další testování školáků se konalo v pondělí 6. září a ve čtvrtek 9. září. Do konce září byl v říčanských 
školách provoz víceméně plynulý, od října přibývalo karantén v souvislosti s pozitivními testy na 
covid-19. Pokud se ocitla třída v karanténě, nastoupila distanční výuka. Když se mohla část žáků 
s negativním testem vrátit do školy, začala tzv. hybridní výuka, kdy část dětí sledovala výklad 
učitele online, ostatní už ve třídě. 
Zemřela Božena Kubicová 
Dne 8. září ve věku nedožitých čtyřiadevadesáti let zemřela přední česká klarinetistka Božena 
Kubicová, rozená Kotlandová. Téměř celý život prožila s rodinou v Říčanech. Hru na klarinet 
vystudovala na konzervatoři a AMU. V květnu 1953 vyhrála historicky první soutěž Pražského jara 
v oboru klarinet. Následovaly další úspěchy v soutěžích (např. v Mnichově), na jejichž základě 
získala nabídky na zahraniční stáže a pracovní smlouvy, ty však z politických důvodů nemohla 
přijmout. Později působila několik let jako sólistka symfonických orchestrů v Bagdádu a v Maroku. 
Po návratu se věnovala také pedagogické činnosti a dlouhé období svého života spojila s říčanskou 

https://www.csfd.cz/tvurce/3627-thomas-vinterberg/


základní uměleckou školou. Z její třídy vyšli vítězové soutěží ZUŠ v oborech klarinet a komorní hra, 
studenti konzervatoří a hudebních akademií.  
Městské slavnosti 
Akce Říčanské slavnosti aneb Hudbou ke zdraví potěšila místní i přespolní v sobotu 11. září. Od 14 
hodin se na Lázeňské louce mohli zastavit ve cvičebně v přírodě, tančírně, ve stáncích zdejší 
nemocnice, muzea, Ekocentra, Olivovny, Bylinné lékárny a dalších. Připraven byl program Klubu 
cesta (i s dřevorubeckými závody) a programy pro děti. Na velkém pódiu probíhal hudební 
maraton, kterého se účastnili Diva Baara, České srdce, The Drops, Vypuštěné koupaliště a další 
muzikanti. 
Slavnostní otevření skautských kluboven  
Ve stejný den 11. září odpoledne byly otevřeny klubovny, které slouží skautskému středisku Lípa 
Říčany. Nacházejí se nedaleko rybníka Marvánek, cestou z ulice Škroupova kolem třešňového 
sadu.  Stará klubovna, která zde stojí od podzimu 1969, v září 2020 z neznámých příčin vyhořela.  
Vedení skautů s pomocí Skautské nadace Jaroslava Foglara vyhlásilo veřejnou sbírku, do které 
přispěli nejen říčanští skautští pamětníci, současní členové, ale také skauti z různých částí republiky 
i ze zahraničí. Pomáhali i lidé mimo skautské oddíly ze širokého okolí. Po roce byla oprava klubovny 
dokončena. Skautské středisko Lípa se rok od roku rozrůstá – proto se junáci na konci roku 2019 
pustili do nového díla, stavby další klubovny v sousedství té původní. Slavnosti se vedle skautů, 
jejich rodin a přátel zúčastnili také hosté z ústředí Junáka, vedení města Říčany a hejtmanka 
Středočeského kraje Petra Pecková. 
Street food festival 
V sobotu 18. září proběhl v Říčanech pátý Street food festival. Pro dopravu se ten den uzavřela 
ulice 17. listopadu a lidé si mohli venku užít jídlo, pití, hudbu a setkání s přáteli. 
Ekumenická bohoslužba 
V neděli 19. září od 18 hodin se na Masarykově náměstí konala s podporou města ekumenická 
bohoslužba s poděkováním Bohu za ty, kteří se starají o druhé. S věřícími ji slavili duchovní z Církve 
bratrské, Církve československé husitské, Českobratrské církve evangelické, Pravoslavné církve 
a Římskokatolické církve. Podrobněji v pasáži o církvích. 
Nový most pod hradem 
Na podzim byla zahájena celková rekonstrukce mostu přes Říčanský potok, který napájí Mlýnský 
rybník. Komunikace byla uzavřena a pro chodce a cyklisty slouží během stavby provizorní dřevěná 
lávka. Po obnově mostu dostane část ulice nový povrch, renovací projde autobusová zastávka 
a vznikne několik parkovacích míst. Akci zaštiťuje KSÚS Středočeského kraje. 

 
Říjen 
Příjemné, teplé říjnové dny nám vynahradily méně přívětivé předchozí týdny. V babím létě se 
konaly parlamentní volby. V sále Staré radnice se otevřela výstava Pavla Vavryse. Na Masarykově 
náměstí došlo k vyčištění kamenů zmizelých. Proběhl výlov Rozpakova a Srnčího rybníka. 
Připomněli jsme si výročí vzniku samostatného státu Čechů a Slováků. 
Volby 
V pátek 8. a v sobotu 9. října se konaly volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Měly 
dramatické finále: před hnutím ANO těsně zvítězila koalice SPOLU. Společně s Pirátskou stranou, 
která kandidovala se Starosty a nezávislými, tak bude mít ve Sněmovně většinu. O výsledcích voleb 
v Říčanech více v pasáži Politický a veřejný život města. 
Cyklotrophy 
V neděli 10. října organizovali skauti ze střediska Lípa Říčany 6. ročník Cyklotrophy, 
dobrodružného, sportovního a zábavného cyklistického závodu pro týmy o dvou až čtyřech 
členech. (Minimálně jeden člen musel mít méně než 15 let a minimálně jeden více než 18 let.) 
Tentokrát se závodníci vypravili na mrazivě krásnou Aljašku. Čekala je příjemná projížďka na kole 
po krásách Říčanského lesa a Říčan, spousta kvízů a soutěží s aljašskou tematikou. 



Filmaři v Říčanech 
V sokolovně a na hřišti ve Strašínské ulici se v říjnu natáčel seriál Národní házená. Došlo tedy 
k uzavření hřiště a úpravě provozu sokolovny. Město vyjednalo za pronájem více než 60 tisíc korun, 
které se investují zpět do sportoviště. Kvůli natáčení musel být přesunut termín tradičního Lesního 
běhu Říčany. Dne 17. října 2021 se konal již 39. ročník tohoto běhu. 
Čištění kamenů zmizelých 
Ve čtvrtek 14. října uspořádalo Muzeum Říčany na Masarykově náměstí procházku po kamenech 
zmizelých spojenou s jejich vyčištěním. Účastníci mohli také navštívit infostánek ve staré trafice, 
který připomíná osudy říčanských židovských rodin, které za druhé světové války odešly do 
transportu – a už se nevrátily. 
Výstava na Staré radnici k výročí vzniku Československa  
V úterý 19. října se konala vernisáž výstavy obrazů Pavla Vavryse z cyklu Česká paměť. Akademický 
malíř Pavel Vavrys na tomto obrazovém cyklu pracuje od začátku osmdesátých let. Zobrazuje 
v něm dramatické dějinné události provázané se samostatným státem Čechů a Slováků od jeho 
vzniku po současnost. Obrazy jsou kompozičně spojeny s portréty známých osobností (legionářů, 
sokolů, politiků) i bezejmenných hrdinů, kteří přispěli ke vzniku Československa. 
Oslava vzniku samostatného státu Čechů a Slováků  
Vpředvečer státního svátku se vedení města a veřejnost sešly na Masarykově náměstí u pomníku 
padlých k uctění jejich památky. 
Dřevěné sochy 
Dřevěná socha vznikla v lese na Jurečku. Vyřezal ji Dušan Matuška přímo do kmene poraženého 
stromu. Další díla jsou k vidění například v lese nad Olivovnou U Obrázku nebo na mýtině proti 
Olivově léčebně. 
 

Listopad 
V měsíci listopadu se výrazně zhoršovala epidemiologická situace, rostla čísla nakažených 
i hospitalizovaných s covidem-19. Denní přírůstky pozitivně testovaných se dostaly přes dvacet 
tisíc, nejvyšší číslo 27 931 padlo ve čtvrtek 25. listopadu. Školy zůstaly otevřené, i když počet tříd 
v karanténě rostl. Kulturní život neustal, i když se ho dotkla omezení. Na konci měsíce napadl první 
sníh. 
Šatopletův podzim  
Od 4. do 25. listopadu v Říčanech probíhal Divadelní podzim Jiřího Šatopleta. Tato divadelní 
přehlídka vznikla v roce 1996 k uctění památky významného režiséra a herce místního 
amatérského souboru Tyl. Během přehlídky vystupuje domácí soubor i ochotnická divadla z okolí, 
část představení je určena dětskému publiku. Přehlídka se koná za grantové podpory města 
Říčany. Tentokrát program narušil covid-19, jedno představení bylo přesunuto na pozdější dobu 
a jedno nahrazeno jinou inscenací. V listopadu mohli návštěvníci sálu v KC Labuť vidět: 4. 11. 
Bohumil Hrabal: Ostře sledované vlaky (Ty-já-tr/Hrobeso Praha); 14. 11. Jan Karafiát: Brouček 
(Divadlo Lokvar, Praha); 18. 11. Pam Valentine: Láska mezi nebem a zemí (DS Svatopluk Benešov); 
25. 11. Charlotte Keatley: Máma říkala, že bych neměla (DS Scéna, Kralupy nad Vltavou). 
Den válečných veteránů 
Ve čtvrtek 11. listopadu jsme si připomínali Den válečných veteránů. Třeba i tím, že jsme si připnuli 
do klopy květ vlčího máku. V souvislosti s tímto dnem probíhala do konce listopadu tradiční sbírka 
Paměti národa. Pořízením kvítku lidé přispěli na uchování vzpomínek válečných veteránů a všech, 
kteří bojovali za naši svobodu. Pro květ vlčího máku si zájemci mohli přijít například do Turistického 
informačního centra Říčany na Masarykově náměstí 83/1. Do sbírky se lidé mohli zapojit i online. 
Hasiči slavili 50 let 
Hasičský záchranný sbor Středočeského kraje, stanice Říčany slavila 50 let. Při příležitosti tohoto 
výročí pořádali profesionální hasiči 12. listopadu oslavu na Masarykově náměstí. V bohatém 



programu byly k vidění ukázky hasičské techniky, vybavení a zásahů. Akce za účasti hostů z vedení 

města i kraje probíhala od 10 do 13 hodin. 
Připomínka výročí 17. listopadu 
Žákovské zastupitelstvo pozvalo veřejnost 17. listopadu v 17 hodin na pietní akci na Masarykově 
náměstí. Rozsvítilo se zde přes sto svíček. Přítomní lidé si zazpívali při kytaře Bratříčku, zavírej 
vrátka od Karla Kryla, zazněla Modlitba pro Martu, nakonec i státní hymna. Starosta Žákovského 
zastupitelstva Jakub Šinták, student Masarykova klasického gymnázia, i starosta města Říčany 
David Michalička připomněli důležitost událostí z let 1939 a 1989. Starosta pak pozval studenty 
i další přítomné na diskusi na radnici. Zúčastnilo se jí na dvacet žáků říčanských škol. 
Výhody očkování 
Od podzimu rostl význam očkování. Lidé, kteří měli hotovou vakcinaci proti covidu-19 (dvě dávky 
vakcíny s dvoutýdenním odstupem) se prokazovali certifikátem o očkování. Neměli povinnost se 
testovat před účastí na hromadných akcích. Od konce listopadu pak výhody očkovaných přibyly: 
pro vstupy do kulturních zařízení a do restaurací už u dospělých neplatilo prokázání negativním 
testem jako dřív, vstupenkou byl jen doklad o očkování nebo prodělání nemoci.  Výjimku měly 
děti do 12 let. Mladiství do 18 let a lidé s nedokončeným očkováním se mohli prokazovat 
PCR testem. 
Očkování na Staré radnici 
Město Říčany zařídilo očkovací místo pro zájemce bez předchozího objednání. Od úterka 23. 
listopadu se mohli zájemci nechat naočkovat v obřadní síni Staré radnice. O očkování byl velký 
zájem. První den se před radnicí objevila dlouhá fronta. Ta ale rychle polevila a čekací doba byla 
přibližně 15 minut. Za první den bylo vakcínou Comirnaty od Pfizer Biontech naočkováno 86 
zájemců. Tým pak očkoval každé úterý od 16 do 20 hodin a každou sobotu od 8 do 12 hodin. 
Aplikovaly se zde první, druhé i třetí dávky osobám starším šestnácti let. Vzhledem k velkému 
zájmu přibyl od prosince jako očkovací den i pátek. 
Vernisáž v muzeu 
Dne 25. listopadu se po dlouhé době v Muzeu Říčany konala vernisáž nové výstavy s účastí 
pozvaných hostů. Otevřela se expozice Příběh říčanského hradu spojená se křtem stejnojmenné 
knížky, kterou sestavil Jan Boukal, historik říčanského muzea. V publikaci jsou mj. uveřejněny 
vizualizace exteriéru a interiéru stavby, jak mohly vypadat v době slávy hradu ve 14. století. 
Říčanští ho už po stovky let znají jen jako zříceninu.  
První sníh  
První mokrý sníh se snesl na Říčany před začátkem adventu, v pátek 26. listopadu. Sněžilo také 
o víkendu 4. a 5. prosince, déle zůstala ležet sněhová pokrývka po sněžení ve čtvrtek 9. prosince. 
Nouzový stav 
Od půlnoci z 25. na 26. listopadu začal v Česku znovu platit nouzový stav. Kvůli zrychlování 
epidemie koronaviru ho vyhlásila vláda v demisi. Zpřísnila také protiepidemická opatření. Kvůli 
koncentraci mnoha lidí na jednom místě tak rušila města adventní program na náměstích, stejně 
učinily i Říčany. Byly zakázány adventní a vánoční trhy, výjimku měl jen prodej kaprů a vánočních 
stromků. V Říčanech se tak nemohla konat adventní zastavení s dlouho připravovaným 
programem. Paradoxně mohly probíhat farmářské trhy. 
Akce v kulturních zařízeních ve městě se mohly i v nouzovém stavu konat za dodržení stanovených 
opatření (rozestupy, dezinfekce, respirátory). Kromě výjimek se ovšem museli dospělí návštěvníci 
akcí prokazovat potvrzením o ukončeném očkování nebo potvrzením o prodělané nemoci. 
Advent v Říčanech a nový betlém 
Vánoční strom na Masarykově náměstí se rozsvítil jako obvykle vpodvečer o první adventní neděli. 
Stejně jako v minulých letech šlo o darovaný strom; byl vybrán smrk pichlavý vysoký téměř osm 
metrů, který rostl přímo v Říčanech.  První adventní neděle i ty další se musely obejít bez řízeného 
programu. Lidé se na náměstí scházeli spontánně, třeba aby si poslechli koledy a prohlédli si nový 



dřevěný betlém umístěný pod ozdobeným stromem. Pro Říčany betlém vyrobil řezbář Luděk 
Vančura z Ostravice v Moravskoslezských Beskydech. Město betlém pořídilo za sto tisíc korun. 
 

Prosinec  
Poslední měsíc v roce přinášel v několika nadílkách sněhovou pokrývku. Štědrý den sice 
nezkrášlila, to Říčany zastihlo oteplení, ale už 25. prosince jsme se probudili do mrazivého bílého 
rána. Jako symbol naděje v dnešní náročné době přivezli skauti i do našeho města betlémské 
světlo. Mohli jsme si jej do svých domovů odnést od 23. prosince. K dispozici bylo na Masarykově 
náměstí a od Štědrého dne také v kostele svatých Petra a Pavla. 
Krabice od bot 
Mnoho říčanských rodin se pravidelně zapojuje do obdarování dětí z chudých rodin, azylových 
domů nebo nízkoprahových center. V posledních letech je možné v projektu Krabice od bot 
obdarovat i maminky, tatínky, babičky. Sběrné místo funguje v kanceláři Účetnictví Horáček 
v Bezručově ulici. Sbírka se tentokrát o týden prodloužila, oproti roku 2020 přibylo 103 dárků. 
Celkem bylo obdarováno 362 potřebných.  
Konec starých časů 
Dne 8. prosince se rodina, přátelé a říčanští sousedé loučili v místním kostele s Vladimírem 
Čechem, nejmladším synem sedláka a legionáře Josefa Čecha. Zemřel v 87 letech. O své vzpomínky 
na dětství a život v Říčanech se podělil se čtenáři Říčanského kurýra v sérii textů Ozvěny starých 
časů. 
Mrazivé počasí 
V prvních prosincových dnech se ochladilo, noční a ranní mráz spolu se slabou vrstvou sněhu 
vykouzlil půvabnou předvánoční atmosféru. Nejnižší ranní teplota byla zatím o víkendu 11. a 12. 
prosince, rtuť teploměru klesla v centru Říčan k minus 6 stupňům Celsia. Na zdejších rybnících se 
na začátku prosince utvořila tenká vrstva ledu. Po něm se hlavně na Mlýnském rybníku pohybovali 
vodní ptáci. Šlo především o kachny divoké, ale podle starousedlíků z okolních ulic sem přiletělo 
ze severní Evropy i několik slípek zelenonohých. 
Stromky u kostela  
Zdobení stromečků vedle kostela se stalo tradicí. Každým rokem je zdobí děti z říčanských 
mateřských a základních škol. Také v prosinci 2021 kolemjdoucí obdivovali ozdoby a občas 
některou pověsili zpátky na větvičku. Silný vítr několikrát vyvrátil i celý stromek. 
Kdo odklízí sníh 
Do říčanských ulic vyjela v pátek 10. prosince v brzkých ranních hodinách odklízecí technika, aby 
uklidila chodníky po nočním sněžení.  Zimní údržbu komunikací a chodníků pro Říčany zajišťuje 
Marius Pedersen, a. s. Zimní údržbu stanovuje operační plán, který definuje pořadí úklidu 
komunikací a chodníků a rozsah udržovaných částí. Do úklidu se zapojují také malé říčanské 
technické služby. 
Nejlepší místo pro život  
Říčany se už počtvrté umístily na prvním místě v hodnocení Indexu kvality života v rámci projektu 
Obce v datech. Starosta David Michalička byl v úterý 14. prosince hostem pořadu Události, 
komentáře v České televizi. Moderátor Michal Kubal se ptal i na život v obci, která se umístila na 
posledním místě. Ve zpravodajsko-publicistickém programu vystoupil rovněž starosta Orlové 
v Moravskoslezském kraji Miroslav Chlubna. 
Vzpomínka na Václava Havla  
Krátce před vánočními svátky, vpodvečer v sobotu 18. prosince, proběhla na náměstí malá pietní 
akce k 10. výročí úmrtí Václava Havla. Pořádalo ji žákovské zastupitelstvo ve spolupráci s městem. 
Žáci z 1. ZŠ Masarykovo náměstí a 3. ZŠ U Říčanského lesa si připravili úryvky z Havlovy tvorby, 
zapálili jsme svíčky rozestavěné do tvaru srdce, na závěr zazněla česká i slovenská hymna v jazzové 
úpravě. 
 



Výstava na fotbalové tribuně 
Stálá výstava fotografií byla umístěna na zadní části fotbalové tribuny podél ulice Široká. Na 
snímcích jsou k vidění záběry z říčanské sportovní historie: dění v Sokole, fotbalisté SK Říčany, 
hokejisté SSC Říčany, bruslaři na zamrzlém Jurečku, říčanští tenisté, vystoupení během 
spartakiády, cyklotrial, Říčanské šlapačky a ragby. 
Vánoční hvězda 
Dne 23. prosince od 17 hodin na Masarykově náměstí rozdávali skauti ze střediska Lípa betlémské 
světlo. Město také zorganizovalo vytvoření velké betlémské hvězdy ze svíček. Celkem Říčanští 
rozsvítili téměř tři tisíce svíček. Podoba hvězdy, která rozzářila celé náměstí, je zachycena na 
působivých fotografiích. 
 
  



Obyvatelstvo 

Sociální a demografický vývoj 

Počet obyvatel bydlících v Říčanech k 1. lednu 2022 činí 16 587 osob. Z toho je 15 467 Čechů 

a 1120 cizinců. Podrobnější rozpis uvádí následující tabulka, která zahrnuje údaje podle registru 

občanů na Městském úřadě v Říčanech. 

V roce 2021 se narodilo 138 občanů, zemřelo 126 občanů; 546 říčanských občanů uzavřelo sňatek, 
11 zdejších občanů uzavřelo registrované partnerství.   
 

POČET OBYVATEL V ŘÍČANECH KE DNI 1. 1. 2022 

 
 

 ČESKÁ REPUBLIKA CIZINCI 

JAŽLOVICE 156 20 

KUŘÍ 158 20 

PACOV 922 68 

RADOŠOVICE 2 383 307 

ŘÍČANY 10 473 592 

STRAŠÍN 1 085 88 

VODĚRÁDKY 290 25 

CELKEM 15 467 1120 

CELKEM ČR A CIZINCI 16 587  

 
(zdroj: Odbor správních agend a dopravy, Oddělení evidence obyvatel, osobních a cestovních 
dokladů MÚ Říčany) 



Osobnosti Říčan, výročí 

 
Před sto lety, dne 9. února 1921, se narodil Josef Wohlgemuth, skautský činovník přezdívaný Peng. 
V roce 1935 vstoupil do junáckého střediska Šipka v Praze. Po skončení války (kdy byla činnost 
Junáka zakázána) se znovu zapojil do práce v Šipce a stal se vedoucím 8. vodáckého oddílu. Ovšem 
ne nadlouho, protože komunisté po roce 1948 skautské hnutí u nás znovu zakázali. Během 
pražského jara 1968, kdy došlo k obnovení činnosti Junáka, se Josef Wohlgemuth zapojil do 
skautování v Říčanech – žil totiž s rodinou v Kolovratech – jako vedoucí střediska Lípa a později 
i okrsku Říčany, ve kterém byli skauti z Mnichovic, Senohrab a Ondřejova. Po okupaci vojsky 
Varšavské smlouvy v srpnu 1968 se začaly poměry v naší zemi měnit, poslední skautské tábory se 
uskutečnily v létě 1970 a Junák byl definitivně zrušen výnosem ministerstva vnitra ČSSR 1. září 
1970. J. Wohlgemuth podstoupil těžký přerod, stal se vedoucím pionýrské skupiny, vytvořené při 
1. základní škole v Říčanech. Tím zachránil s hrstkou „bývalých“ skautů klubovnu pro nově vzniklé 
oddíly pod hlavičkou Pionýra. Po sametové revoluci pracoval ve vedení obnoveného střediska Lípa 
a svými znalostmi a zkušenostmi pomáhal při rozvíjení práce celého střediska. Za svoji celoživotní 
práci pro Junáka se stal členem Svojsíkova oddílu, čestné jednotky Junáka pro zasloužilé členy. 
Zemřel 10. listopadu 2000. 
(Informace byly převzaty z textu Lukáše Pavelky v Říčanském kurýru č. 3/2021 a z České kroniky 
Českého rozhlasu Plus.) 
 
V únoru uplynulo 18 let od doby, kdy zahájila v Říčanech činnost Cesta integrace. Ta pomáhá 
dětem, mládeži, rodinám, dospělým i seniorům, kteří se dostali nebo mohou dostat do 
nejrůznějších složitých životních situací. Provozuje Klub Cesta, Občanskou poradnu nebo Centrum 
primárních programů. V létě pořádá příměstské tábory a nejrůznější akce pro děti i veřejnost. 
 
Je to 55 let, co se v Praze konala masová demonstrace proti nesvobodě, první po únorových 
událostech 1948. Šárka Šárková, druhorozená dcera právníka Josefa Šárky (přímého účastníka 
studentských demonstrací v roce 1939 a pak i roku 1989) tehdy společně s Tomášem Halíkem 
nesla v čele průvodu československou vlajku. Prvního května 1966 jí bylo pouhých sedmnáct let a 

měla těsně před maturitou. Nynější obyvatelka Říčan si vybavuje: „Jako tradičně jsme se sešli na 
Petříně u Máchova pomníku a pak zamířili přes Národní třídu na Václavské náměstí. Už v 
Jungmannově ulici se příslušníci (Sboru národní bezpečnosti) pokusili zástup rozehnat, ale 
vzhledem k počtu demonstrantů byli bez šance. U pomníku svatého Václava padlo rozhodnutí 
nezůstávat u pouhých protirežimních hesel, ale pokračovat na Pražský hrad 'Toníčkovi zahrát', 
tedy s výzvou, aby Antonín Novotný odstoupil.“ U Mostecké věže se mladí lidé střetli s policií. To 
už byli „esenbáci“ zorganizováni. Mnohým demonstrantům se podařilo utéct, nejméně 120 jich 
však skončilo v policejních antonech, byli zatčeni, vyslýcháni a vězněni s následky pro další život. 
Paní Šárková vzpomíná na rozhodnutí pověřeného prokurátora Karla Čížka, nechvalně známého 
ze stalinských procesů. Před oficiálním majálesem, který se pak konal o čtrnáct dní později, neměla 
vyjít z vyšetřovací vazby „ani nožka“. Zadržení tak posloužili coby rukojmí, aby povolený majáles 
nevybočil z předepsaných mantinelů. 
(Z textu kronikářky pro Říčanský kurýr č. 5/2021.) 
 

Dne 4. června se dožil 90 let říčanský rodák pplk. letectva ve výslužbě Zdeněk Brunclík. V Říčanech 
byl dobře známý Zdeňkův otec Václav, předválečný skautský vedoucí, a také sportovně nadaný 
starší bratr Luděk, oba předčasně zemřelí (Václav byl umučen nacisty, Luděk zahynul při letecké 
katastrofě). Zdeněk Brunclík se od roku 1945 věnoval nejprve sportovnímu létání v Českém 
národním aeroklubu v Říčanech a v Mladé Boleslavi a poté vojenskému, v době, kdy tato činnost 
nebyla příliš bezpečná. Po skončení měšťanské školy spolu s Františkem Korešem, se kterým 
začínali létat v aeroklubu, skládali zkoušky na leteckou průmyslovku v Mladé Boleslavi. Zkoušky 



složili, ale nebyli přijati, nesplňovali podmínku 10 měsíců černého řemesla v továrně. Zde se jejich 
cesty za létáním rozešly. Zdeněk Brunclík se šel učit do továrny na výtahy v Praze-Hrdlořezech, 
v roce 1951 pak absolvoval leteckou průmyslovou školu v Mladé Boleslavi. Měl nastoupit do 
Leteckého výzkumného ústavu v Praze v Letňanech, ale dal přednost létání. Po složení 
psychotechnických a zdravotních zkoušek byl přijat do leteckého pilotního učiliště. Vyřazen byl 
v létě 1953 jako poručík letectva a nastoupil jako pilot na vojenské letiště v Žatci, které mělo 
přezdívku „Korea“. Svoji leteckou činnost v armádě ukončil vynuceným odchodem v roce 1971. 
Ten byl důsledkem jeho aktivního zapojení do snahy o obnovu Svazu letců a nesouhlasu s okupací 
republiky v srpnu 1968. 
Poslední let absolvoval 22. prosince 1970. Poté pracoval jako traktorista. Za pomoci ředitele Státní 
letecké inspekce Arnošta Marka, také odchovance říčanského aeroklubu, začal u STS Toužim létat 
jako zemědělský pilot. Tuto činnost ukončil v roce 1986. Dál pracoval u STS jako zemědělský 
technik.  
(Podle článku Miroslava Vrabce v Říčanském kurýru č. 6/2021.) 

 

Na 19. června připadlo 120. výročí narození českého vědce Ericha Hudce, jehož osud je spjatý 
i s Říčany. Narodil se v Berlíně, od malička se projevovalo jeho nadání. Po studiích elektrotechniky 
se začal věnovat radiotelegrafii, konkrétně přenosům informací na velké vzdálenosti a 
zdokonalováním televizního přenosu pomocí kontrolovaných pilových kmitů a katodové lampy. 
Díky svým úspěchům dostal v roce 1936 od říšské pošty prestižní zakázku – měl na starosti televizní 
přenos fotografií z olympiády v Berlíně do Ameriky a do Japonska. Právě díky němu se novinářům 
v těchto zemích dostávaly aktuální snímky z cílové pásky prakticky v reálném čase. To mu otevřelo 
další možnosti v bádání, které se týkalo krátkých vln, a především úpravě příjmu mezi vysílačkou a 
přijímačem. Díky jeho výzkumům bylo možné používat pro telegrafní vysílání vysílačky s mnohem 
menším výkonem, než bylo běžné. A to i ve špatném počasí, což byl významný objev pro vojenské 
námořnictvo. 
Jako vážený vědec působil Erich Hudec v Berlíně do roku 1944, kdy se kvůli náletům přestěhoval 
se svou rodinou a laboratoří do Říčan. Podle dostupných pramenů bydlel ve vile legionáře 
Antonína Brázdy na rohu ulic Bachmačská a Legií, kterou ihned po okupaci v roce 1939 zabavili 
Němci. Hlavní úkol Ericha Hudce u nás spočíval pravděpodobně v tom, že se stal správcem 
nedaleké tehovské vysílačky, kde byla zřízena služebna, odkud nacisté vysílali zámořské telegramy, 
a Hudec tady nejen vědecky pracoval na zdokonalení bezdrátového vysílání, ale skutečně 
bezdrátově na velké vzdálenosti vysílal. 
Na konci dubna 1945 se v Tehově vytvořila odbojová skupina, která měla odzbrojit německou stráž 
na radiostanici. Tu mělo představovat 19 příslušníků SS vybavených kulometem, 19 puškami, 
několika pistolemi a 60 ručními granáty. Mohlo dojít k podobnému krveprolití jako v Popovicích 
nebo Strančicích. Naštěstí v Tehově zvítězilo vyjednávání, při kterém měli největší zásluhy 
tehovský řídící učitel Jaroslav Strnad, správce radiostanice Václav Čechura a právě velitel vysílací 
stanice Erich Hudec. Především Hudec měl přesvědčit německou posádku, aby se českým 
zaměstnancům vzdala bez boje i bez zničení jeho laboratoře s vynálezy. Erich Hudec byl 
samozřejmě také zajištěn, ale po prověření jeho činnosti byl záhy propuštěn. Do roku 1946 žil 
v Říčanech, pak se i s manželkou a malým synem přestěhovali na zámek Kunštát. Poté, co v roce 
1947 odešel za pracovními úkoly do Švýcarska a do Francie, v Kunštátě za záhadných okolností 
zahynula jeho rodina. Když se o tragické smrti své ženy a syna Erich Hudec dozvěděl, stáhl se do 
ústraní. Zemřel 13. prosince 1972 v Berlíně. Němci si jej jako vědce dodnes považují a spojují ho 
se vznikem a provozováním televizního vysílání. 
(Podle dvoudílného článku Jitky Jančíkové v Říčanském kurýru č. 5 a č. 6/2021.) 
 
Dne 20. září 2021 by se dožil 100 let Sláva Matoušů, říčanský rodák a dlouhodobý brankář Říčan 
a Bohemians Praha. 



 
Dne 28. září oslavili fotbalisté z FK Říčany 120 let. Klub SK Říčany (nyní FK Říčany) byl založen v roce 
1901. Mezi zakládající členy – zdejší mladíky, kteří navštěvovali střední školy v Praze a tam se pro 
kopanou nadchli – patřili i bratři Krausovi a Strašnovovi z místních židovských rodin. 
K slavnostnímu výkopu došlo přímo v centru města na náměstí. V prvních letech se hrálo na 
různých improvizovaných sportovištích, na louce pod hradem, na Lázeňské louce i na loukách za 
městem. Majitelé pozemků ovšem fotbalové nadšence často vyháněli. V roce 1912 dala obec 
upravit louku pod jatkami na tržiště a na něm bylo oficiálně povoleno hrát kopanou. Fotbalové 
hřiště s regulérními rozměry zde bylo vybudováno s podporou říčanské radnice v roce 1922. 
Materiál na vyrovnání hřiště sem navezlo pět stovek povozů. Na konci druhé světové války se na 
hřišti nacházel tábor pro německé zajatce. 
Na tomto místě cvičívali sokolové i účastníci spartakiád. Konání okresní spartakiády v roce 1965 
předcházely práce na opravách sportovního areálu, tehdy je odpracovali místní v akci „Z“. Po 
dalších úpravách a modernizaci nyní hřiště slouží jen fotbalistům. 
 

V říjnu oslavil 20. výročí své existence Domov Pod Kavčí Skálou. Říčanský domov důchodců 
s kapacitou 45 lůžek byl postaven v roce 2001 společně se stejným zařízením v Úvalech (47 lůžek) 
jako náhrada za zřizovatelem (tehdy Okresní ústav sociálních služeb) zrušený domov důchodců ve 
Staré Boleslavi. Slavnostně otevřen byl 1. 10. 2001 pod názvem Centrum sociálních služeb pro 
Prahu-východ. Díky podpoře města Říčany má domov pozemek za budovou, na kterém byla 
vytvořena relaxační zahrada a venkovní posezení pro obyvatele. Díky zřizovateli, jímž je 
Středočeský kraj, vznikla v roce 2015 přístavba; zařízení tak navýšilo kapacitu na 55 lůžek a přibyla 
venkovní terasa s výhledem do obytné části města. 
 

Dne 2. října oslavili 100 let existence hráči fotbalového klubu v Radošovicích. Vlhká louka 
u Rokytky mezi Jurečkem a starým koupadlem byla klubu přidělena v roce 1937.  Koryto Rokytky 
bylo přesunuto a v roce 1939 bylo slavnostně otevřeno fotbalové hřiště, které FK Radošovice slouží 
dodnes. 

 
Šestý prosincový den 2021 by se byl dožil sta let Mirko Veselý, narozený v rodině řídícího učitele 
na zámku ve Chvalkovicích u České Skalice. Absolvent klasického gymnázia ve Dvoře Králové, 
za války totálně nasazen v Německu, po válce absolvent Vojenské akademie v Hranicích, 
dělostřelec a učitel na vojenských katedrách vysokých škol. Člověk vzdělaný a oblíbený, estét 
a poeta, příznivec a podporovatel sokolské a skautské myšlenky. Tak ho charakterizují jeho blízcí. 
Jeho žena Marta Veselá, vnučka drogisty z náměstí a váženého občana Bohumila Bartáka, oslavila 
v létě 90. narozeniny.       

  



Hospodaření města 

Rozpočet na rok 2021 

Zastupitelstvo schválilo návrh rozpočtu města na rok 2021 na svém zasedání v prosinci 2020. 
Rozpočet města v roce 2021 byl výrazně ovlivněn situací související s epidemií covidu-19 a s ní 
spojenou finanční nejistotou. Došlo také ke změně v daňových zákonech, což bude mít významný 
dopad na příjmy měst a obcí v dalších letech. S ohledem na tyto skutečnosti a nejistotu budoucích 
vládních kompenzací byl připraven rozpočet, který přistupuje k příjmům a výdajům konzervativně, 
aby bylo město schopno udržet stabilitu městských financí.  
Martin Gebauer, zastupitel za Klidné město a předseda finančního výboru, se rozpočtu věnoval 
v únorovém čísle věstníku Říčanský kurýr. Vysvětlil, že dlouhodobým cílem zůstává snižování 
provozních výdajů (ať již předjednáváním stávajících smluv, nebo změnou jejich rozsahu) a naopak 
posilování výdajů s pozitivním vlivem na kvalitu služeb občanům. To znamená promyšleně šetřit 
na chodu městského úřadu, naopak posílit prostředky na služby a údržbu města. 
Rozpočet počítal s úsporou 6 % z provozních výdajů úřadu a příspěvkových organizací u těch 
položek, které nebyly ošetřeny smluvně. Počítal také se stagnací mezd a odměn. Přes tato úsporná 
opatření celkové provozní výdaje oproti roku 2020 opticky rostly, a to z důvodu nárůstu dopravní 
agendy a personálnímu posílení útvaru investic. Vzhledem k výraznému poklesu příjmů došlo ke 
krácení prostředků na opravy a údržbu města, ale celkové výdaje na provoz města mírně rostly. 
Martin Gebauer vysvětloval: „Je to dáno inflační indexací některých služeb, jako jsou odpady nebo 
úklid, dále zvětšujícím se rozsahem některých služeb, kompenzací dopravcům zajišťujícím dopravní 
obslužnost, nebo také naplněním stavu městských policistů díky větší konkurenci na trhu 
práce.“ Rozpočet stále počítal s částkami na městské granty a sociální fond. V posledních letech 
významně klesá dluhová služba, tj. splátky úvěrů a úroků z úvěrů z důvodu jejich splacení. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Plnění rozpočtu města 

 Schválený Upravený Skutečnost   % plnění 

 rozpočet rozpočet k 31.12.2021 k uprav. 

 v Kč v Kč v Kč rozpočtu 

     
PŘÍJMY         

     

Daňové příjmy (daň z příjmů fyzických 
osob ze závislé činnosti a z podnikání, daň 
z příjmů právnických osob, daň z příjmů 
města Říčany, daň z přidané hodnoty, 
správní poplatky a místní poplatky) 255 724 700,00 263 446 400,00 330 325 055,72 125,39 

Nedaňové příjmy (příjmy z pronájmů, 
parkovací automaty, školné, stravné, 
pokuty) 110 367 453,00 154 886 948,98 186 407 040,56 120,35 

Kapitálové příjmy (příjmy z prodeje 
majetku) 3 050 000,00 6 956 124,00 8 499 525,00 122,19 

Přijaté dotace  230 964 013,72 232 614 356,09 151 637 125,63 65,19 

Přijaté splátky půjček  636 000,00 2 038 797,80 3 750 957,80 183,98 

     
Rozpočtové příjmy běžného roku celkem 600 742 166,72 659 942 626,87 680 619 704,71 103,13 

     
Přebytek hospodaření za minulý rok 194 822 958,22 243 422 020,81 243 422 020,81 100,00 

zůstatek pokladny cizí měny   0,00  
Úvěr  0,00 0,00 0,00 0,00 

Příjmy celkem vč. přebytku hospodaření 795 565 124,94 903 364 647,68 924 041 725,52 102,29 

       

      

VÝDAJE         

      

Běžné (provozní) výdaje 393 614 719,70 442 195 284,84 385 513 954,04 87,18 

Rozpisové rezervy 10 600 000,00 3 840 402,27 0,00 0,00 

Běžné výdaje celkem 404 214 719,70 446 035 687,11 385 513 954,04 86,43 

     
Kapitálové (investiční) výdaje 333 399 974,64 402 158 243,59 138 151 753,82 34,35 

Rezervy na investice 18 952 330,60 23 345 016,98 0,00 0,00 

Investiční výdaje celkem 352 352 305,24 425 503 260,57 138 151 753,82 32,47 

     
Rozpočtové výdaje běžného roku celkem 756 567 024,94 871 538 947,68 523 665 707,86 60,09 

       

Splátky úvěru 38 998 100,00 31 825 700,00 31 825 698,72 100,00 

Výdaje vč. splátky půjčky 795 565 124,94 903 364 647,68 555 491 406,58 61,49 

     

     
rozdíl příjmy – výdaje 0,00 0,00 368 550 318,94   
     

Zdroj: Odbor finanční MÚ Říčany. Podrobné čerpání rozpočtu je k dohledání na www.ricany.cz. 

http://www.ricany.cz/


 
V roce 2021 byly dokončeny tyto projekty: 
 
Parkoviště pod hradem má nyní více než dvojnásobnou původní kapacitu. Vjezd je z ulice 
Rooseveltova naproti pohřební službě. Lze z něj za chvilku dojít na náměstí a z druhé strany projít 
k prodejně U Václava, k areálu ragby nebo na dopravní hřiště. 

Byl opraven chodník v ulici Mánesova, došlo k rekonstrukci části ulice Dukelská, proběhlo zvýšení 
křižovatky ulic Jizerská a Otavská. Rekonstruovala se ulice Lázeňská. Dokončena byla oprava 
chodníku u Olivovny.  

Vznikl nový dřevěný altán u Mlýnského rybníka. 

Došlo ke zbourání dřevěného skladu u nádraží a vzniku dalších míst pro parkování. 

Proběhla rekonstrukce plynového potrubí v ulici Smetanova a došlo také k souvislé opravě 
jednoho jízdního pruhu v této ulici.  

V září město dokončilo úpravu hřbitova, konkrétně nevyužívané plochy, která působila 
nedůstojně. Realizační firma zajistila úpravu terénu – odplevelení, finalizaci povrchu půdní frézou, 
navezení substrátu a výsev trávníku. V budoucnu se počítá s rozšířením hřbitova právě o tuto 
plochu. 

Došlo k rekonstrukci Haškovy ulice. Po první části opravy v křížení s Presslovou dešťová voda už 
neteče do sídliště, povrch je výrazně kvalitnější. 

Byly dokončeny dvě cesty pro pěší u ragbyového hřiště. Mlatový chodník podél ulice Na Obci vede 
od cyklostezky za tribunou hřiště na ragby. Pokračuje ulicí U Hřiště podél plotu u fotbalového hřiště 
jako chodník ze zámkové dlažby. Vzniklo také důležité propojení pro pěší mezi Lázeňskou loukou 
a Marvánkem podél ulice U Hřiště směr V Chobotě. Vedle stísněné jednosměrky přibyl přes 200 
metrů dlouhý nový chodník oddělený zeleným pásem. V křížení s ulicí Řipská je hotové nové nároží 
chodníků. 

Bylo dokončeno propojení chodníku na Černokostelecké ulici s chodníkem v ulici Za Větrníkem. 

Celkovou rekonstrukcí prošel chodník v ulici Nádražní, úsek od budovy nádraží směrem k ulici 
Scheinerova. Město tak zrealizovalo další z projektů, který vybrali občané v participativním 
rozpočtu Překvapte Říčany. 

Byla upravena vyšlapaná blátivá cesta u dopravního hřiště. Chodník byl osazen obrubníky a dostal 
mlatový povrch. 

V prosinci byl opraven chodníček za kolejemi mezi Olivovou ulicí a ulicí Pod Tratí. Tato propojka je 
velmi oblíbená a denně tudy projde mnoho lidí, včetně dětí. Město se proto rozhodlo pro 
důkladnou opravu. 

Opravena byla i cesta v parčíku mezi Mánesovou a Rýdlovou ulicí. Došlo k vyrovnání terénu 
a osazení nových obrub, byl navezen mlatový povrch. Park za hezkého počasí využívají 
k procházkám senioři a také ti, kdo čekají na autobus. 

I na konci roku pokračovala dlouhodobá oprava Nedbalovy ulice.  

  



Hospodářský život 

Obchod a služby 

Rada města Říčany na svém zasedání 11. března souhlasila se záměrem zrekonstruovat prostory 
nádražní budovy a vybudovat v nich kavárnu a restauraci. Přes léto se pracovalo, na podzim už 
občas na peroně svítil zelený neonový nápis a v prosinci byl podnik s názvem U Kamila slavnostně 
otevřen. Mezi speciality restaurace patří větrník s hovězím masem. 
 
V dubnu otevřelo SPOT Bistro v nově zrekonstruovaném domě na náměstí (dříve známém jako 
restaurace U Vaverů) vedle knihovny. V příjemně zařízeném interiéru, kde nechybějí čerstvé 
řezané květiny, nabízí evropské delikatesy, malé tapas (degustační talíře pro společnost přátel, 
která sdílí stůl) a široký výběr nápojů. Doménou bistra je hlavně gin a tonic. 
 
Na začátku května se otevřela zrekonstruovaná prodejna potravin Květ na Komenského náměstí. 
Součástí prodejny je pult s lahůdkami, široká nabídka pečiva i teplý bufet. Novým provozovatelem 
je David Frydrych, majitel zdejšího pekařství se sídlem na Černokostelecké ulici a s další prodejnou 
na ulici 17. listopadu. 
 
Na podzim otevřel v ulici 17. listopadu antikvariát – a to naproti restauraci, která mění jména 
a nájemce, ale místní ji znají jako U Milána. Antikvariát nabízí knihy starší i nové a knížky také 
vykupuje. Říčanští prodejnu přivítali, po delší době se v centru města objevila možnost koupit si 
knihu. Klasické knihkupectví zmizelo z Masarykova náměstí před více než pěti lety, několik let pak 
měl omezenou nabídku fotoobchod Kodak Express Říčany na východní straně náměstí. 
 

Zdravotnictví a péče o obyvatelstvo 

Vzhledem k epidemické situaci, vládním nařízením a téměř vyčerpaným kapacitám míst pro 
testování na covid-19 v Říčanech a okolí se město v prvních týdnech roku 2021 rozhodlo zřídit další 
odběrové místo. (Dosud fungovalo jen to u nemocnice.) Podařilo se je zajistit ve spolupráci se 
společností Citylab. Odběrové místo začalo fungovat v polovině března na Masarykově náměstí 
naproti Základní umělecké škole, nedaleko tržiště. Testování PCR metodou a antigenními testy na 
přítomnost antigenu viru SARS-CoV-2 se provádí po předchozí registraci na www.citylab.cz, kde 
zájemci naleznou rezervační kalendář a další potřebné informace. PCR metodou se testují pacienti 
s indikací od lékaře nebo hygienika a také samoplátci. Antigenní testy byly pro osoby se zdravotním 
pojištěním v ČR na jaře poskytovány zdarma jednou za tři dny – pokud osoba neprodělala 
onemocnění covid-19 v předchozích 90 dnech, v ostatních případech mohl být test proveden za 
úhradu. (Tyto podmínky a počet hrazených testů za měsíc se v průběhu roku měnily.) Testovací 
místo začalo s otevírací dobou každý všední den od 8 do 16 hodin. 
 
Od února do srpna 2021 fungovalo v říčanské sportovní hale na ulici Škroupova velkokapacitní 
očkovací centrum v souvislosti s covidem-19. Kromě města Říčany a Nemocnice Agel na projektu 
spolupracovalo také hejtmanství Středočeského kraje. Středočeský kraj distribuoval vakcínu, 
kterou odebíral ze státních zdrojů. Registrace k očkování byla nutná prostřednictvím státního 
rezervačního systému. Sportovní hala prošla úpravami prostoru, byl zde zaveden vysokorychlostní 
internet, instalován navigační a vyvolávací systém, řešena organizace dopravy a parkování. 
Činnost centra v Říčanech byla ke konci srpna ukončena po aplikaci téměř 50 000 dávek vakcín 
proti koronaviru. 
Díky spolupráci s krajským očkovacím koordinátorem město Říčany vyjednalo pro další měsíce 
mobilní očkovací tým. Od konce listopadu bylo očkování umožněno v prostorách Staré radnice. 



Očkovací tým očkoval v obřadní síni zájemce o první, druhou i třetí dávku. A to od věku šestnáct 
let. Zájem o vakcíny byl velký, a tak se očkovací dny rozšířily ze dvou dnů (úterý a sobota) na tři. 
Od 3. prosince se mohli občané naočkovat bez předchozí registrace i v pátek. Očkovalo se v úterý 
od 16 do 20 hodin, v pátek od 14 do 18 hodin a v sobotu od 8 do 12 hodin. Tuto službu využívali 
také obyvatelé okolních obcí. 
Od konce roku se očkovalo rovněž v říčanské nemocnici, tam byla potřeba registrace. Očkování 
probíhalo ve dnech pondělí, středa a pátek mezi 8.30 a 14. hodinou. Třetí dávku vakcíny zde 
dostaly osoby nad osmnáct let. 
 
Dne 19. dubna byl slavnostně otevřen nový stacionář pro dětské pacienty na Pediatrické klinice I. 
lékařské fakulty Univerzity Karlovy ve Fakultní Thomayerově nemocnici v Praze-Krči. A to díky 
finanční podpoře Nadačního fondu Kapka naděje ve výši téměř 700 tisíc Kč, která byla použita na 
rekonstrukci objektu stacionáře. Stacionář je určen především pro biologickou terapii chronicky 
nemocných dětí; ta nyní může probíhat v ambulantním prostředí bez nutnosti hospitalizace na 
lůžkovém oddělení. Slavnostního otevření se zúčastnila zakladatelka Kapky naděje Vendula 
Pizingerová, místostarostka města Říčany Hana Špačková, ředitel Fakultní Thomayerovy 
nemocnice Zdeněk Beneš a přednosta Pediatrické kliniky Martin Wagner. Město Říčany přispělo 
na vytvoření dětského stacionáře částkou 133 tisíc korun – ta byla vybrána během dvou ročníků 
říčanského letního filmového festivalu. 
 
Ke dni 30. dubna byla ukončena veřejná sbírka pro obětavé zdravotníky. Město Říčany ji vyhlásilo 
2. dubna 2020 ve prospěch rodin zdravotníků, kteří se v důsledku svého povolání nakazili nemocí 
covid-19 s fatálním důsledkem. Celkový výtěžek sbírky k polovině dubna činil 548 853,89 Kč. 
Během konání sbírky se podařilo vypátrat dvě takto postižené rodiny, každá z nich obdržela částku 
150 tisíc korun formou darovací smlouvy. Zbývající částka byla věnována Thomayerově nemocnici 
ve prospěch osob, včetně zdravotníků, léčených na Pneumologické klinice 1. lékařské fakulty 
Univerzity Karlovy a Fakultní Thomayerovy nemocnice. Částka posloužila na nákup vybavení pro 
tuto kliniku. 
 
Nemocnici v Říčanech, která je součástí skupiny Agel, začal v roce 2021 vést Roman Prymula, 
exministr zdravotnictví. 
  



Politický a veřejný život města 

Dlouhodobý strategický plán pro léta 2030–2040 
Město Říčany spustilo přípravu nového strategického plánu. Do tvorby tohoto plánu, u kterého je 
potřeba široká shoda, zapojilo město širokou veřejnost. Občané měli možnost vyplnit (elektronický 
nebo tištěný) dotazník s otázkami, které se týkaly těchto oblastí v roce 2040: 1. Říčany jako město 
(soustředění jen na sebe samé; zohledňovat zájmy okolních obcí); 2. Velikost města (zastropovaný 
počet obyvatel; růst města může být vyšší); 3. Vzhled městského centra (živé a pulzující; klidné); 
4. Říčany jako centrum kultury, služeb, sportu a vzdělání (ano; ne); 5. Vzhled ulice 17. 
listopadu/Široká (dopravní tepna zejména pro auta; obchodní třída zejména pro lidi); 6. Nová 
výstavba (rozrůstání do šířky; stavění jen uvnitř města v prolukách; nestavět vůbec); 7. Zřízení 
dostupného bydlení (město bude vlastnit tyto byty; město by se mělo vyvíjet přirozeně); 8. 
Doprava po městě (nebudeme omezovat auta; omezení aut a preferování alternativních způsobů 
dopravy); 9. Usilování o rozvoj středních a vyšších odborných škol (ne; ano); 10. Jaké služby vám 
v Říčanech chybí?; 11. Priorita investic (výběr z 16 oblastí); 12. Chcete nám něco říci navíc, co je 
potřeba zařadit do Strategického plánu Říčany 2040?  
Respondenti dotazníku do formuláře také zaznačili, jestli bydlí, nebo nebydlí v Říčanech. 
Mimoříčanští uvedli, zda do Říčan vozí děti do školy, pracují zde, jezdí za nákupy, sportem, kulturou 
nebo volnočasovými aktivitami, nebo za jinými účely. 
Od září probíhaly workshopy se zájemci: 11. 10. (Pacov), 12. 10. (Strašín), 19. 10. (Voděrádky), 20. 
10. (Říčany město), 26. 10. (oblast Olivovny), 2. 11. (oblast Radošovice). Občané, kteří se nemohli 
dostavit osobně, se mohli zúčastnit online workshopu. 
 
Změna na pozici tajemníka městského úřadu  
V červnu došlo ke změně na pozici tajemníka městského úřadu, druhé nejvyšší funkci v rámci 
města. K poslednímu květnu odešel z vedení úřadu po více než deseti letech Tomáš Mařík. Ve 
tříkolovém výběrovém řízení zvítězil Jaroslav Brandejs. Jde o zkušeného právníka a personalistu. 
V předchozím působení, kdy pracoval jako tajemník ve městech Kostelec nad Orlicí a Lanškroun, 
získal dvakrát titul Přívětivý úřad Pardubického kraje. Nedávno se kvůli rodině přestěhoval do 
Prahy. 
 
Revitalizace říčanských sídlišť 
V průběhu dubna měli obyvatelé čtyř říčanských sídlišť – Olivovna, Na Kavčí skále, Komenského 
náměstí a Haškova – možnost prostudovat materiály k revitalizaci sídlišť, které jim město nechalo 
doručit do schránek. Projekt revitalizace říčanských sídlišť zahájilo město v roce 2019. Hlavním 
cílem je řešit prostor komplexně a připravit podklad pro jeho postupný a koordinovaný rozvoj; za 
projektem stojí architekt Petr Frank. 
Původní plán byl probrat podněty a připomínky na veřejných projednáních tak, jak probíhalo 
sbírání námětů. To však kvůli zhoršené epidemické situaci nebylo možné. Na sídlištích tedy byly 
umístěny výstavní panely na toto téma se schránkou pro odpovědi obyvatel. Většina podnětů 
k úpravě sídlišť pak pochází právě z vyplněných dotazníků z těchto schránek. Městu se vrátily 
v počtu 223. Možnosti vyplnit dotazník online využilo pouze 37 obyvatel. Další část podnětů přišla 
přes e-mailovou komunikaci přímo zpracovateli. 
Obecně průzkum potvrdil, že na všech sídlištích vnímají občané jako největší problém nedostatek 
parkovacích míst, špatný stav chodníků a cest. Chybí i místa k odpočinku a zeleň, někde lidé 
kritizovali i péči o zeleň, nečistotu a chybějící kontejnery na bioodpad. Město začne s přípravou 
projektů, které vyžadují delší projektovou přípravu a schválení investičního záměru. Některá přání 
občanů už město realizovalo: už po setkáních na sídlištích byl řešen mobiliář (opraveny nebo 
doplněny byly lavičky a odpadkové koše), proběhla revize a údržba dopravního značení, proběhla 
celková kultivace veřejných prostor a zeleně. Na sídlišti Olivovna uvedla radnice do provozu nové 
parkoviště pro asi třicet aut. Na sídlišti a na sportovišti město zasadilo na tři desítky nových stromů. 



V lokalitě byla změněn také dopravní režim v ulici Školní, ten brání zvýšenému průjezdu aut mezi 
domy. 
 
Říčany jsou druhé nejlepší město pro podnikání ve Středočeském kraji 
Ve srovnávacím výzkumu Město pro byznys 2020 se Říčany umístily na druhé příčce v žebříčku 
nejaktivnějších měst ve Středočeském kraji. Na prvním místě se umístilo město Brandýs nad 
Labem-Stará Boleslav, třetí byla Kutná Hora. Výzkum zpracovává analytická agentura Datank, 
hodnotila v něm všech 205 obcí s rozšířenou působností v České republice. Hodnotí se 
podnikatelský potenciál měst a obcí – analytici dělí hodnocení do dvou hlavních kategorií: 
podnikatelské prostředí a přístup veřejné správy. Říčany se od minulého ročníku zlepšily hlavně 
v oblasti veřejné správy (v roce 2019 se umístily na 10. místě.) 

Překvapte Říčany – 5. ročník 

S informační kampaní k 5. ročníku participativního rozpočtování Překvapte Říčany začalo město 
koncem roku 2020. Po podávání návrhů místními obyvateli, jejich evaluaci radnicí a kampani 
navrhovatelů proběhlo v průběhu června 2021 hlasování metodou D21. Lidé vybírali projekty ve 2 
kategoriích: velké a malé investiční projekty. Na kategorii velké projekty, kdy se cena jednoho 
projektu pohybuje mezi 500 tisíci až 2 miliony korun, vyčlenilo město 4 miliony korun. Na malé 
projekty, ve kterých je cena jednoho projektu mezi 0 až 500 tisíci korun, pak 1 milion korun. 
Do hlasování postoupilo celkem 27 návrhů (10 ve velkých projektech a 17 v malých projektech). 
Hlasovat o nich mohli občané s trvalým pobytem v Říčanech, a to buď přes zvací e-maily pro 
registrované v Řídím Říčany, nebo pilotně ověřením přes Portál občana města Říčany. Někteří lidé 
přišli hlasovat také osobně do infocentra na náměstí nebo do rondelu na nádraží. Celkem se 
zapojilo 988 občanů. 
V kategorii malé projekty se na prvním místě umístil projekt víceúčelového mola u rybníka 
Jureček (40 % hlasů), které poslouží všem věkovým kategoriím k relaxování, sportu nebo rybaření. 
Součástí projektu je také přístřešek s lavičkou pro odkládání věcí. V rámci druhého vítězného 
projektu postaví město ke zmíněnému rybníku Jureček chodník (38 % hlasů), který v této oblíbené 
lokalitě pro trávení volného času zajistí bezpečný pohyb chodců. V kategorii velké projekty (od 500 
tisíc korun do 2 milionů) zvítězil projekt rozšíření a doplnění části chybějícího chodníku v ulici 
Rooseveltova (33 % hlasů), protože v tomto nebezpečném úseku vstupují chodci do vozovky. Na 
druhém místě se umístily se stejným počtem hlasů dva projekty: doplnění nových dětských 
herních prvků, jako jsou prolézačky, tobogány a lanové mosty na dětské hřiště Loď pod 
říčanským hradem u Mlýnského rybníka (31 % hlasů) a vybudování nového bezpečného mostu 
přes Říčanský potok pro pěší a cyklisty za hokejovou halou (31 % hlasů). 
Na opačném konci tabulky se zápornými hlasy se ocitly náměty dvojice sousoší s lavičkami 
významných říčanských filmařů (-78), sauna na Marvánku (-16) a bezkontaktní dezinfekční stojany 
na veřejných místech (-53). 
 
Podrobněji k výsledkům hlasování: 

Velké projekty 

1. Rozšíření a doplnění části chybějícího chodníku v ul. Rooseveltova, 33 % (327 hlasů) 
2.–3. Nové hrací prvky pro děti – lanové mosty na hřišti loď - Mlýnský rybník, 31 % (304) 
2.-3. Nový most pro pěší u hokejové haly, 31 % (304) 
4. Rekonstrukce schodiště nad Mlýnským rybníkem, 28 % (279) 
5. Stará náves v Radošovicích – zahradní úprava včetně vybudování malé nádrže na dešťovou vodu, 
25 % (245) 
6. KOLO4UM – komunitně sdílená dílna (při KOLOBĚHU) Masarykovo nám., 17 % (172) 
7. Ozelenění stěny budovy 1.ZŠ vertikální zahradou s vodním prvkem, 17 % (170) 
8. Singletrek Říčany, 17 % (168) 



9. Bezdrátový obecní a mobilní rozhlas - Informační a varovný sytém, 7 % (69) 
10. Dvojice sousoší s lavičkami významných říčanských filmařů, -8 % (-78) 
  
Malé projekty 
1. Víceúčelové molo u rybníka Jureček, 40 % (395) 
2. Část chodníku k Jurečku (nad parkovištěm), 38 % (373) 
3. Svoboda přírodě – bezzásahová území u Říčan, 31 % (305) 
4. Dětské hřiště Na Kavčí skále, 30 % (296) 
5. Venkovní fitness v centru města na fotbalovém hřišti FK Říčany, 26 % (258) 
6. Přírodní sportovní hřiště Plavínová, 23 % (230) 
7. Rekultivace rozptylové loučky na říčanském hřbitově, 23 % (229) 
8. Mobilní lávka na ostrůvek ve vodní nádrži Rozpakov a plovoucí ukotvené ostrůvky na nádrži 
Srnčí, 21 % (208) 
9. Přechod pro chodce a dopravní značení v křižovatce Olivova x Šeříková, 20 % (196) 
10. Ryby do návesních nádrží a malých toků, 18 % (177) 
11. Zřízení autobusové zastávky v ul. Na Obci u dopravního hřiště, 14 % (142) 
12.-13. Osvětlení části ulice Mozartova, 12 % (114) 
12.-13. Psí louka/hřiště u ulice 5. května, 12 % (114) 
14. Rozšíření jízdních kol ke sdílenému využití o elektrokola, 7 % (64) 
15. Originálně reprezentativní adventní výzdoba centra města včetně věže Staré radnice, 6 % (59) 
16. Sauna na Marvánku, -2 % (-16) 
17. Bezkontaktní dezinfekční stojany na veřejných místech, -5 % (-53) 
(Podle tiskové zprávy města a www.participace21.cz/prekvapte-ricany.) 

 
Soudní kauza s byty na Komenského náměstí 
Soud rozhodl, že město Říčany má převést dalších více než 60 bytů na Komenského náměstí č.p. 
2000 a 1999 v Říčanech na základě 20 let starých smluv. Okresní soud Praha-východ dne 23. září 
2021 vynesl rozsudek, že smlouva o smlouvě budoucí o převodu vlastnického práva k bytové 
jednotce je platná. Zastupitelstvo města rozhodlo na svém říjnovém jednání, že se město nebude 
proti rozsudku odvolávat. Byty tak budou převedeny, podobně jako byly převedeny byty v domě 
čp. 1910. Město žalobu podalo, aby předešlo nejistotě zejména budoucích vlastníků. Jistotu, že 
převodem obecního majetku nevznikne trestně právní odpovědnost za porušení povinností při 
správě svěřeného majetku, chtěli mít i současní zastupitelé města. Jedná se o plnění smluv, které 
byly podepsány na přelomu tisíciletí (2002). Členové družstva tehdy zaplatili nemalé částky 
a smlouva o smlouvě budoucí jim zajišťovala po dvaceti letech převedení bytu. 
Na svém zasedání 10. listopadu zastupitelstvo schválilo jednotlivé kupní smlouvy mezi městem 
Říčany a Bytovým družstvem 2000 (jako prodávajícími) a konkrétními kupujícími. 
(Podle tiskové zprávy města a informací v městském věstníku.) 
 
Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky 8. a 9. října 2021 
V Říčanech vyhrála koalice Spolu (38,95 %) před Piráty se STAN (25,77 %) a ANO (16,4 %). Na 
dalších místech se umístily tyto politické strany: Svoboda a přímá demokracie (4,67 %), Přísaha 
Roberta Šlachty (3,38 %), Česká strana sociálně demokratická (2,92 %), Trikolora Svobodní 
Soukromníci (2,70 %). 
Lidé volili v 15 volebních okrscích, voličů v seznamu bylo 11 617. Volební účast v Říčanech činila 
75,47 %. 
 
Říčany nejlepším místem pro život 
Již počtvrté Říčany zvítězily v hodnocení Indexu kvality života v rámci projektu Obce v datech. Index 
kvality života porovnává celkem 206 obcí s rozšířenou působností včetně Prahy na základě veřejně 



dostupných dat. Zahrnuje dohromady 29 ukazatelů, které vyjadřují mimo jiné úroveň životního 
prostředí a dostupnost zdravotní péče. Dále se posuzuje například optimální dostatečnost služeb 
a kvalita mezilidských vztahů  

  



Církve 

Římskokatolická církev 

 
Tříkrálová sbírka v roce 2021 byla opravdu netradiční. Vše bylo připravené, kasičky zapečetěné, 
koledníci si je rozebrali a připravovali se na pochůzku po Říčanech i okolí, ale nakonec se 
koledování po domech, jak byli zvyklí koledníci i dárci, neuskutečnilo. Protiepidemická opatření 
proti koronaviru koledování zabránila. Marie Junková z místní Farní charity na webových stránkách 
římskokatolické farnosti popsala: „Některé kasičky jsme tedy umístili v našich kostelech, také jsme 
měli kasičky na městském úřadě a v Senioru v Říčanech, některé kasičky si koledníci ponechali 
a obešli s nimi svou rodinu. Jednu kasičku jsme měli v oční optice na náměstí v Říčanech, kde jsme 
ji umístili na žádost paní Adoltové, majitelky této oční optiky. Paní Adoltová se sama nabídla, že 
tříkrálovou kasičku v provozovně umístí a o kasičku se postará. Velmi mile nás překvapilo toto gesto 
pomoci.“ Po rozpečetění pokladniček na městském úřadě organizátory příjemně překvapila částka 
47 607 Kč. Systém virtuální kasička pak ještě fungoval do 30. dubna 2021 na webu 
www.trikralovasbirka.cz. 
Koledníci dnes, stejně jako kdysi, šíří mezi lidmi Boží požehnání a poselství milosrdné lásky a prosí 
přitom o příspěvek pro lidi v nouzi. Tříkrálová sbírka je také svátkem solidarity. Pro koledníky 
i dárce představuje unikátní příležitost k tomu začít nový rok dobrým skutkem. 
 
Také na Říčansku se v souvislosti s pandemií covidu-19 ocitli lidé bez prostředků na běžný provoz 
domácnosti včetně jídla. Farnost Říčany, Farní charita a dobročinný obchod Koloběh se rozhodly 
zorganizovat potravinovou sbírku, která proběhla ve čtvrtek 8. dubna odpoledne u říčanského 
kostela. Říčanští přinášeli trvanlivé potraviny základní potřeby, ale i různé dobroty pro děti 
a dospělé. „Do Koloběhu je museli silní pánové (včetně otce Konstantina) navozit na několikrát 
(plných bylo pět aut!). Štědrost desítek dárců nám potvrdila to, co denně vnímáme v dobročinném 
obchůdku: dokud si lidé vzájemně pomáhají, ještě není tak zle.“ – Napsala v květnovém Kurýru Eva 
Hazdrová Kopecká z Koloběhu Říčany. Část potravin předaly pracovnice MAS Říčansko potřebným, 
do poloviny května byl výdej v otevíracích hodinách charitativního obchodu, pak byly předány 
Potravinové bance v Modleticích. 
 
Tradiční sbírku oblečení a dalších věcí pro Diakonii Broumov zorganizovala Farní charita ve čtvrtek 
20. května. Marie Junková, vedoucí říčanské Farní charity, ji hodnotila jako velmi úspěšnou. „Dárci 
přinesli nejen krabice a pytle oblečení, ale i různé drobné elektrické pomocníky do domácnosti 
a také tři dětské kočárky, plno hraček, a dokonce i lyže. Počasí nám přálo, nepršelo, a to v letošním 
studeném a deštivém květnu bylo chvályhodné, takže jsme mohli bez problémů všechny darované 
věci převzít a naložit. Bylo jich plné nákladní auto.“ Podělila se o dojmy ze sbírky Marie Junková ve 
farním občasníku Zvon v létě 2021. 
Charita obdržela i finanční dary, mohla tedy odeslat do Diakonie 1 000 Kč jako příspěvek na 
dopravu. Do farní pokladny bylo uloženo 2 125 Kč. 
 
Premonstrátský řád po celém světě si v roce 2021 připomínal 900. výročí založení řádu sv. 
Norbertem ve francouzském Prémontré. Ostatky sv. Norberta jsou od roku 1627 z důvodu 
dějinných událostí uloženy ve Strahovském klášteře. Právě tam se v sobotu 5. června, den před 
slavností sv. Norberta, vydala asi 25členná skupina říčanských farníků, kteří zastupovali jednotlivé 
kostely i věkové skupiny od dětí po seniory. Pěší pouť vedli P. Matěj Jaroslav Baluch, O.Praem. 
s P. Konstantinem Petrem Mikolajkem, O.Praem. Zahájení bylo při společné modlitbě v říčanském 
kostele v sedm hodin ráno. Poté vyšli poutníci za hezkého počasí na cestu přes Kuří, Nupaky, 
Čestlice a Hostivařskou přehradu – po cyklostezkách, polními cestami, loukami… Účastnice pouti 
Markéta Žilková popsala příchod do centra města: „Na Vinohradech vítaly poutníky zvony sv. 

http://www.trikralovasbirka.cz/


Ludmily a další část farníků, která přijela do kostela ke společné modlitbě litanií ke cti sv. Ludmily. 
Modlitbu vedl P. Jakub Berka OPraem., administrátor místní farnosti, který poté v krátkosti 
představil zajímavosti z historie kostela. Naše pouť byla první poutí v tomto ludmilském chrámu 
letošního jubilea, chvíli před naším příchodem byla dokončena instalace obrazu sv. Ludmily na 
průčelí tohoto kostela.“  
Poutníci pokračovali na Staré Město pražské přes Karlův most a Malou Stranu do Strahovského 
kláštera, tam se k nim přidali další farníci, kteří přijeli na poutní bohoslužbu ke cti sv. Norberta 
v klášterní bazilice Nanebevzetí Panny Marie. Tou v 15 hodin pouť vyvrcholila. Sloužili ji říčanští 
kněží spolu s P. Mikulášem Selvekem, OPraem., rektorem baziliky a administrátorem strahovské 
farnosti. (Podle textu ve věstníku Zvon z léta 2021.) 
 

Církev československá husitská 

V Říčanech působí farářka Jana Šmardová Koulová. Hlavní působiště má ve Tmani, jako duchovní 
slouží i v Rudné u Prahy. Svůj život zasvětila službě v CČSH i v Československé obci legionářské. 
Bohoslužby v říčanské modlitebně na ulici 17. listopadu se v tomto roce konaly zatím 
nepravidelně, objekt prochází rekonstrukcí.  

Ve spolupráci s Církví československou husitskou v Říčanech, městem Říčany a Husovou knihovnou 
Říčany uvedla umělecká skupina Česká duše komponovaný pořad věnovaný spisovatelce Boženě 
Němcové. Program Láska a bolest sestry mé byl realizován v zahradě Husovy knihovny v pondělí 
6. září.  

Církev bratrská  

Církev bratrská v Říčanech se schází každou neděli v sále Staré radnice, bohoslužby začínají v 9.30 
hod. Tento sbor organizuje také besedy a přednášky v rámci Clubu CéBéčko v prostorách na 
Masarykově náměstí č. 34. Ve čtvrtek 4. listopadu se zde konala přednáška psychologa Jeronýma 
Klimeše na téma Manželské soužití. Co ho ohrožuje a jak ho utužovat. 

 
Vinice Říčany, společenství křesťanů 
 
Vinice je malá evangelikální církev, která působí v Říčanech přes deset let. Hlásí se k biblickému 
křesťanství a k „víře Beránkově“, jak o ní mluvil a psal J. A. Komenský a později i Moravští bratři. 

V úterý od 19 hodin v Olivově 312 mívá společenství setkání nad biblickými základy víry a vztahu 
s Bohem s úplnými začátečníky. Je to místo otevřené pro lidi, kteří hledají, kteří se zajímají, kteří 
zkoumají, i ty, kteří už věří, ale chtějí lépe porozumět. 
Ve středu večer probíhá online setkání přes Zoom nad zcela praktickými otázkami a tématy, která 
přináší dennodenní život s Ježíšem. 
V neděli od 16 hodin se koná shromáždění, kam přicházejí i přátelé a hosté z jiných křesťanských 
církví. Náplní jsou chvály, modlitby, večeře Páně. 
Nově se konají pravidelná setkání nad základy biblické víry a vztahu s Bohem pro mládež věku asi 
11–16 let, a to v sobotu od 10 hodin. 
 
 
V neděli 19. září se na říčanském Masarykově náměstí konala s podporou města ekumenická 
bohoslužba s poděkováním Bohu za ty, kteří se starají o druhé. Její náplní byla tři „V“ proti 
koronaviru: „Vzpomínka – na všechny, kteří podlehli v boji s koronavirem. Vděčnost – děkujeme 
všem, kdo v boji s koronavirem pomáhali a pomáhají a chceme jim vyprošovat Boží požehnání 



a zmocnění do dalších dnů. Výhled – věříme, že z této situace je cesta ven a že i přes velké obtíže 
z ní můžeme vyjít posilněni. Chceme vyprošovat Boží milost pro ty, kdo byli koronavirem zasaženi 
a modrost pro ty, kdo rozhodují o opatřeních.“ (Z plakátu k bohoslužbě.) 
Věřící se shromáždili na náměstí od 18 hodin, bohoslužbu vedli duchovní z Církve bratrské, Církve 
československé husitské, Českobratrské církve evangelické, Pravoslavné církve a Římskokatolické 
církve. O hudební doprovod se postarala školní kapela Troufalost ze ZŠ Bezručova. 
 

  



Místní infrastruktura 

Doprava a spoje 
Říčany vzhledem k nárůstu zástavby ve městě, ale především v okolních obcích, slouží jako tranzit 
pro automobily z okolí. Zvykli jsme si na to, že v ranní a odpolední špičce, kdy se lidé dopravují do 
zaměstnání a vozí děti do školy a na kroužky, popojíždí na Masarykově náměstí kolona aut. A husto 
je i v některých ulicích uvnitř zástavby. 
V březnu se konalo setkání starostů Říčan, Světic, Strančic, Všestar, Tehova, Mnichovic a zástupců 
kraje na téma obchvat Říčan. Shodli se na tom, že kraj zpracuje důkladný směrový průzkum 
dopravy v celém regionu a posoudí výhody případných nových staveb. Říčanský starosta David 
Michalička se v článku ze série Říčanská radnice pro vás k problematice vyjádřil: „Jsem spíš toho 
názoru, že silnic máme ve svém okolí již dost. Dálnici D1 máme na kraji našeho katastru a je vlastně 
jižním obchvatem města. Ze západní strany zase jednou bude stát Pražský okruh. Co je zásadní – 
v žádném případě nechci jakoukoliv stavbou silnice ukrajovat náš les. To je to nejcennější, co máme, 
a měli bychom jej naopak rozšiřovat.“ (Říčanský kurýr č. 4/2021) 
 
V květnu proběhlo v Tehově jednání starostů s krajským náměstkem a místopředsedou ODS 
Martinem Kupkou na téma Tehovská spojka, zda obnovit přípravy projektu v horizontu kolem 
deseti let. Za Říčany stavbu podpořil David Michalička za podmínek, že pozitivní dopravní dopad 
bude potvrzen aktualizovanými daty z dopravy a že projekt bude minimalizovat negativní dopady 
na území (doprovodná zeleň, zářez, mimoúrovňová křížení pro lidi i zvěř). Další fází bude provedení 
sčítání dopravy v regionu, které zadá Středočeský kraj. Tehovská spojka by mohla být přeložkou 
silnice II/107 mezi D1 (Všechromy) a Černokosteleckou (Vojkov). 
 
Lockdown a uzavřené školy ovlivnily provoz městské MHD a školních linek. Fungoval prázdninový 
provoz, v té době však přibyla nákupní linka: jezdila ze sídliště Olivova, přes Komenského náměstí 
k nádraží, k Lihovaru a do průmyslového areálu Černokostelecká a zpět v čase přibližně mezi 
polednem a 14. hodinou. V souvislosti s postupným návratem žáků do škol začaly od pondělí 12. 
dubna jezdit znovu školní linky, od pondělí 19. dubna pak platily běžné jízdní řády linek Městská. 
Nákupní linka fungovala opět o hlavních prázdninách. 
Město nově zavedlo sobotní linku, po které Říčanští volali kvůli dopravě z jednoho konce města na 
druhý. Jezdit začala 17. dubna. Tato linka č. 8 (Zelená) jezdí ze zastávky „Říčany, hřbitov“ přes 
náměstí, nádraží, přes zastávku Pod Kavčí Skálou až na sídliště Olivovna a zpět. První spoj jede 
v 6.54 hod. a linka končí na sídlišti Olivovna v 15.07 hod. Jezdí v pravidelných intervalech 
v návaznosti na vlak. 
 
Od července jezdily po městě už dva vozy Senior taxi. Od září začaly fungovat také v režimu Baby 
taxi. Kromě seniorů tak vozy dopravují i děti do sedmi let s doprovodem. Za 15 Kč se pečující osoba 
může svézt do vybraných zdravotnických zařízení po Říčanech a na nádraží. (Stejná cena platí i pro 
seniory.) 

 
Město se pokusilo o zklidnění dopravy v ulici Jizerská. Jednosměrný úsek byl na jaře zaveden mezi 
ulicemi Otavská a Štěchovická. Průjezd byl možný od Široké směrem k dopravnímu hřišti, opačně 
pouze autobusy MHD. 
Problém se ovšem částečně přesunul do okolních ulic (Vltavská, Labská, Otavská…) a také na 
Masarykovo náměstí. Celou lokalitu je tedy nutné řešit jako jeden celek. Obyvatelé lokality se 
22. září sešli na veřejném projednání v KC Labuť. Z návrhu, který vznikl v diskusi nad mapou při 
samotném projednání:   
„Obyvatelé lokality se na veřejném projednání shodli na tom, že nejvhodnějším řešením je zavedení 
souboru jednosměrných ulic. Jednosměrnost ulic je navrhována tak, aby co možná nejvíce 



znepříjemnila možný tranzit lokalitou od západu na východ. Pro tranzit se tak lokalita stane 
neefektivní a bude v maximální míře upřednostňovat trasování po hlavních ulicích k tomu určených. 
Je nutné nicméně počítat s tím, že v tomto směru bude jízda mírně znepříjemněna i rezidentům 
lokality. Ti se nicméně na veřejném projednání shodli na tom, že se jedná o menší zlo, než jaký je 
aktuální stav s neudržitelným tranzitem. Proto byl navržen základní západovýchodní rezidentní 
koridor vedoucí ulicemi (alespoň částečně) Labská–Jihlavská–Vltavská–Otavská–Jizerská. Ten 
umožní rezidentům lokality jízdu v západovýchodním směru, nicméně díky svému komplikovanému 
trasování zamezí tranzitní dopravě, jelikož kompletní průjezd tímto koridorem by byl pro tranzit již 
příliš časově náročný. Jednosměrnost zbylých ulic je primárně určena tak, aby nebylo možné si cestu 
po západovýchodním rezidentním koridoru někudy zkrátit. Samozřejmostí je také zohlednění 
možnosti vjezdu do a výjezdu z lokality pro rezidenty jak od Voděradské, tak Široké ulice. V lokalitě 
se rovněž nachází mateřské školy v Labské a Vltavské ulici. V návaznosti na západovýchodní 
rezidentní koridor byl navržen i školní koridor, jednotlivé větve tohoto koridoru mají podle 
předpokladů sloužit obsluze daných mateřských škol. Školní koridor prochází ulicemi (alespoň 
částečně) Labská–Otavská/–Orlická–Vltavská. Nebudou zmíněné koridory obtěžovat rezidenty u 
nich bydlící? Na první pohled se může zdát, že navržené koridory skončí zaplavené auty, která 
budou obyvatele bydlící při jejich trasování pouze obtěžovat. Není tomu tak. Hlavní zátěž oblasti 
nyní tvoří především tranzitní vozidla – ta z lokality v naprosté většině případů vymizí. 
Západovýchodní koridor budou tudíž využívat pouze rezidenti lokality, kteří generují pouze malé 
množství dopravní zátěže. Ulice školního koridoru nebudou v naprosté většině případů využívány 
dopravou do mateřských škol více než nyní. Závěrem je také nutno dodat, že v celé lokalitě se spolu 
se zavedením souboru jednosměrných ulic počítá se zavedením zóny 30, která zvýší bezpečnost v 
celé oblasti. V rámci připravované akce Velký třesk se rovněž počítá s rekonstrukcí jednotlivých ulic, 
včetně chodníků a zklidňovacích prvků.“ (Zdroj: https://inforicany.cz/mesto.)  
 
Dne 11. listopadu se veřejnost sešla se zástupci města při projednávání této problematiky v MŠ 
Zahrádka. Z řad veřejnosti se dostavilo asi sedmdesát občanů. Návrh, který vzešel z minulého 
setkání (systém jednosměrek i v okolních ulicích), zde byl projednán a přítomní rezidenti téměř 
jednohlasně odmítli řešení situace zaváděním dalších jednosměrek.  
Došlo k formulaci návrhů řešení, která by rezidentům odlehčila v krátkodobém horizontu: 
1. Zařadit celou lokalitu jako pilotní oblast do projektu Velký třesk. To znamená vytvořit zvýšené 
křižovatky, retardéry, nový asfalt, nové chodníky, přechody, osvětlení, vodorovná výrazná 
dopravní značení (především upozornění na přednost zprava). 2. Omezit rychlost na 30 km/h. 
3. Omezit vjezd do celé lokality dopravním značením Průjezd zakázán (a to zejména v Otavské 
ulici). Při projednávání vyšlo najevo, že stávající řešení ulevilo Jizerské (přesto zde projede až 1 700 
aut denně). Zátěž se ale přenesla na okolní ulice. Jejich technický stav neodpovídá takovému 
provozu a rezidenti čelí nebezpečným dopravním situacím. Zvětšily se kolony přes Masarykovo 
náměstí. Při orientačním hlasování zvedla většina přítomných rukou pro zrušení jednosměrky. Po 
téměř dvouhodinové diskusi se podařila najít shoda v dílčích opatřeních (viz body 1 až 3), která by 
mohla situaci zlepšit v krátkodobém horizontu. Zástupci města veškeré podněty zaznamenali a 
přislíbili klíčovou otázku, zda zrušit nebo nezrušit jednosměrku v Jizerské ulici, radě nebo 
zastupitelstvu města. (Zdroj: https://inforicany.cz/mesto.)  
Dne 15. prosince zastupitelstvo schválilo zavedení obousměrného provozu v ulici Jizerská. 
 
Od poloviny prosince obsluhuje zastávku Říčany, Pacov, Horní Pacov více spojů. Došlo totiž ke 
změně na stávající lince 303 (Říčany, Wolkerova – Černý Most), která nově jezdí přes Březí. Byla 
tak mimo jiné zlepšena dostupnost Horního Pacova veřejnou dopravou. Přes Horní Pacov tak jezdí 
čtyři linky – 303, 364, 469 a Š1. 
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Parkuj dobře v Říčanech 
 
V rámci komplexního řešení neutěšené dopravní situace ve městě radnice v roce 2021 zavedla 
postupně různá dopravní opatření. Jedním z hlavních je řešení parkování. Nový systém městského 
parkování radnice spustila v srpnu. Hlavní principy nového parkovacího systému shrnulo město 
v instruktážním letáku takto: „Zaparkujete jednoduše a lépe – kdykoli a kdekoli. Říčanské ulice 
budou klidnější a bezpečnější. Vybrané finance investujeme zpátky do parkování.“ 
Říčany byly rozděleny na deset oblastí. Parkovací zóna je tvořena oblastmi 1 až 9, desátá oblast 
označená 0 zahrnuje celou zbývající část Říčan. Je mimo parkovací zónu a je bez poplatku. Podle 
toho, kde bydlí a kde potřebují parkovat, si lidé pořídí parkovací karty. Parkování lze platit také 
jednorázově přes parkovací automaty, mobilní aplikací a formou SMS.  
S novým parkovacím systémem souvisejí také úpravy dopravního značení (značky, parkovací 
místa) a zpomalovací prvky na silnicích. To vyvolalo nesouhlas občanů, který se projevoval 
například v komentářích na sociálních sítích města. 
 
Odpůrci nového parkovacího systému iniciovali petici za vyhlášení referenda, ve kterém by 
občané rozhodli, zda souhlasí, nebo nesouhlasí se zavedením parkovacích zón a dalších opatření. 
Aktivisté z komunity Stop parkovacím zónám v Říčanech zformulovali otázku, která měla být 
předmětem referenda: „Souhlasíte s tím, aby město Říčany a jeho orgány bez zbytečného odkladu 
podnikly veškeré kroky ke zrušení všech regulací dopravy, které byly a budou zavedeny v projektu 
„Projekt Parkování pro domácí – Říčany“ (zóny placeného stání realizované od roku 2021)?“ 
Referendum lze uspořádat pouze podle platných právních předpisů o místním referendu. Město 
Říčany proto požádalo dozorový orgán obcí, tedy Ministerstvo vnitra ČR, o sdělení jeho stanoviska. 
Podle stanoviska MV ČR ze dne 12. srpna 2021 č. j. MV-124097-2/OV-2021 nelze v této otázce 
referendum vyhlásit. Odůvodnění: „… zastáváme názor, že věc vztahující se k parkovacím zónám 
nepatří do samostatné působnosti obce, a tudíž o ní nelze konat místní referendum.“ Stanovisko 
Ministerstva vnitra není právně závazné, neboť závazný výklad právních předpisů může podávat 
pouze příslušný soud. (Podle tiskové zprávy města a odpovědi MV ČR uveřejněné na webu města 
Říčany.) 
Zastupitelstvo města v září odmítlo otázku předloženou přípravným výborem, ale byla vytvořena 
pracovní skupina, která měla nalézt vhodnou otázku do referenda.  
Dne 29. listopadu obdržela radnice odpověď Ministerstva vnitra ČR k variantám možných otázek 
pro konání referenda o parkovacích zónách. Z vyjádření vyplývá, že jedna z otázek připravených 
pracovní skupinou zřízenou pro tento účel zastupiteli města je přípustná a v souladu se zákonem. 
Zní takto: „Souhlasíte s tím, aby město Říčany (resp. jeho orgány) činilo v samostatné působnosti 
bez zbytečného odkladu takové kroky, které budou působit na orgány města v přenesené 
působnosti a budou směřovat ke zrušení dopravních regulací zavedených v rámci projektu 
Parkuj dobře v Říčanech?“ 
Na svém zasedání 15. prosince zastupitelé odhlasovali konání referenda o parkovacích zónách na 
nejbližší možný termín, a to na úterý 15. února 2022 od 14 do 22 hodin (zachován byl stejný den 
v týdnu, jaký navrhoval Přípravný výbor pro konání referenda a čas byl oproti původnímu návrhu 
prodloužen o dvě hodiny).  
 
Místní setkání s občany k parkování probíhala v těchto termínech na uvedených ulicích: pondělí 
6. září Bezručova/K Podjezdu; úterý 7. září Táborská/Zborovská; čtvrtek 9. září Krameriova/Na 
Spojce; pondělí 13. září Olivova/Dvořákova; úterý 14. září Družstevní/U Kina; středa 15. září 
Sokolská/Štefánikova; čtvrtek 16. září Žižkova/Přemyslova; úterý 21. září Scheinerova/Sadová; 
čtvrtek 23. září Legií/Bachmačská; středa 29. září Mánesova/Jaselská; čtvrtek 30. září 
Domažlická/Terronská; pondělí 4. října Lázeňská/Podskalí. 



Za realizační tým, který má parkovací systém na starosti, byli zastoupeni: technická správa města, 
městská policie, odbor správních agend a dopravy a vedení radnice. Nejčastěji rezidenti 
poukazovali na špatně umístěné retardéry, na absenci parkovacích automatů a na konkrétně 
vyznačená parkovací místa. Náměty na úpravy úřad zaznamenával a přijaté podněty 
s komentářem k jejich řešení zveřejnil na www.parkujdobre.cz. 
 
Na konci roku město na základě podnětu občanů začalo upravovat parkování. Konkrétní úpravy 
vzešly z připomínek rezidentů, z veřejných setkání a také z praxe. Až reálný provoz ukázal, že co 
vypadalo bezchybně v projektové přípravě, v praxi nefunguje. Všemi připomínkami se odpovědně 
zabývá oddělení technické správy. Celkem již bylo přijato přes sto podnětů. Každý požadavek je 
zaznamenán a předán projektantovi, konkrétní projekt je pak projednán na radě města. Nakonec 
je nutné zažádat o rozhodnutí odbor správních agend a dopravy. Teprve potom lze úpravu 
realizovat. Celkem již bylo dokončeno nebo čeká na zahájení na čtyřicet dílčích úprav. Zbylé 
podněty jsou připraveny k projednání na radě nebo k vydání rozhodnutí odboru správních agend 
a dopravy. Z realizovaných úprav: 
Nové vodorovné značení je pro řidiče příjemnější 
Zpomalovací polštáře jsou postupně nahrazovány plastickým vodorovným značením. Změny už 
byly provedeny v ulicích Táborská, Olivova, Rýdlova a v dalších. 

Část parkoviště Pod Hradem bude zdarma 
Vedení města plánuje zrušit zpoplatnění stání na části parkoviště Pod Hradem (za prodejnou 
U Václava). Návrh bude projednán na radě města, a co nejdříve v novém roce zde půjde přes den 
parkovat bezplatně. 

Zvýhodněné dlouhodobé stání 
Dalším připravovaným opatřením, kterým město vychází vstříc požadavkům obyvatel, je změna 
tarifu na vybraných úsecích. Tarif R2 (stání na ulicích 10 Kč/hod. v době od 8 do 18 hod.) bude 
na některých místech změněn na Tarif R3, který nabízí zvýhodněné dlouhodobé parkování (10 
Kč/hod., ale maximálně 40 Kč na celý den). Změny se budou týkat lokalit, kde se nacházejí instituce 
s vysokou návštěvností – např. školy, zdravotní střediska. Tento tarif mohou využít návštěvníci 
a zejména zaměstnanci.  

(Podle tiskové zprávy města.) 

 

Změny na Masarykově náměstí 
Před vchodem do radnice vznikla na jaře covid-free kancelář starosty. Tedy ohrazené místo se 
stolkem a sedátky, kde probíhaly některé schůzky starosty města, ale když tam bylo volno, mohli 
se posadit i kolemjdoucí. Tento parklet mělo město zdarma zapůjčeno od firmy mmcité, která se 
zabývá městským mobiliářem.  
 
V červnu na náměstí nedaleko zadního vstupu do kostela, v blízkosti infostánku ke kamenům 
zmizelých, vznikla venkovní kancelář starosty doplněná místy k sezení a venkovní výstavou. Na 
panelech se návštěvníci náměstí dozvěděli jednak informace o mobilním domku, ve kterém byla 
kancelář umístěna (zdarma zapůjčila společnost Koma), jednak zde našli historické fotografie 
říčanského náměstí. Na vstupních dveřích byly vyvěšeny úřední hodiny, tedy čas, kdy tam lidé 
starostu zastihnou a mohou s ním mluvit. 
Říčanská veřejnost na tuto kancelář reagovala různě. Objevily se i negativní reakce, které vyčítaly 
městu zmenšení plochy náměstí (například pro trhy nebo červnovou pouť) nebo postavení 
kanceláře blízko kostela – dominanty prostoru.  

https://l.facebook.com/l.php?u=http%3A%2F%2Fwww.parkujdobre.cz%2F%3Ffbclid%3DIwAR2KQIIrAUISdn-GUtSH4G7ypVI8lzGp8FNJMYIv3W0VOReIIOqroEN2Zsw&h=AT2x9uRgxK_x3o2OXLBwAHUyjuxrjYsbNZ4o43Q3w90yLpFoH3YZJ8gBHUah6HOOcJizs9CYFtNmUOxwdvzO5HPMvcFxkoZsnYaZgS318WHOXgVxWPwmIxN1WkXVXFABGinHbSVKnSbZ-AEnROTN&__tn__=-UK-y-R&c%5b0%5d=AT20OOA9aaX_Et25TtV-tBPGjf_w16dT1rIamgNcsSV4sSkdZJI9MVm6fUCPGOgq9wVmGIhuLORQHtL_mlIxaBAL-adaQmop0OTMF1frLTnfcMFUZhFvfYqD9nK8O7vxVKtmt2M95yLa-A-kH-ZaxUfUqRUn572DXpWLci9M8hwiJq3m7v-XrkqPLlgWc4AZkfGTPmo


Během letních prázdnin prováděli mezi lidmi na náměstí brigádníci průzkum, jak má v budoucnu 
vypadat Masarykovo náměstí. Do plánování revitalizace Masarykova náměstí se mohla veřejnost 
zapojit i díky elektronickému dotazníku. 
Na konci září proběhlo první vyhodnocení dotazníků z Masarykova náměstí. Většině občanů vadí 
nerovná dlažba, rádi by více zklidnili severní část náměstí (u pošty) a doplnili by hlavní prostor 
o zeleň a vodní prvky. Většina chce také zachovat parkování kvůli službám a obchodům, zejména 
na straně u obchodního domu Mestek. Dalším krokem bude podle plánu zapojení architektů, kteří 
by měli připravit podklady pro architektonickou soutěž na revitalizaci. Podobně vyhodnocuje 
město dotazníky ze strategického plánu, kde otázky vyplnilo přes 500 občanů Říčan. 
 
Technické služby pořídily na Masarykovo náměstí nové odpadkové koše, které nahradily původní 

betonové. Jejich objem je trojnásobný proti původním, což byl základní požadavek, aby kapacitně 

stačily i při větších akcích, o víkendech nebo trzích. Doplněny budou i nové stojany na sáčky určené 

ke sklízení psích exkrementů. 

 

CZECH POINT funguje od listopadu na novém místě s bezbariérovým přístupem v přízemí Staré 

radnice. 

 
Říčanská rukavice 
V roce 2021 vznikl projekt pro aktivní část veřejnosti, která se ráda zapojí do údržby veřejných 
prostor. Tento projekt nazvaný Říčanská rukavice má na starosti radní Petr Auředník. Město by 
rádo pomohlo vytvořit podmínky, které budou snahu aktivních obyvatel (ať už jednotlivců nebo 
občanů shromážděných ve spolcích a sdruženích) ulehčovat a podporovat.  
Říčaňané mají už zkušenost s aplikací Říčany v mobilu – zde přes ikonku Závady mohou nahlásit 
závady, na které ve městě narazili. 
 

Vodovodní přivaděč 
Město v roce 2021 intenzivně pracovalo na velkém investičním projektu vodovodního přivaděče 
pro Říčany. Ten by měl zajistit kapacitnější a současně kratší napojení města přímo na štolový 
přivaděč ze Želivky. Jde o dlouhou liniovou stavbu od Jesenice, jejíž cena je dnes odhadována na 
400 milionů Kč. Proběhla majetkoprávní příprava, město prostřednictvím společnosti 
Vodohospodářský rozvoj a výstavba, a. s., oslovilo majitele pozemků v trase plánované stavby. 
Současně město připravovalo obnovu vrtů a úpravny vody v Březské u Rokytky. Stávající přivaděč 
vede z Jesenice do Uhříněvsi a pak teprve do Říčan 
  



Záchranné složky: hasiči a policie 

Činnost Městské policie Říčany v době covidu-19 byla ovlivněna protiepidemickými opatřeními. 
Činnost byla uzpůsobena tak, aby se omezil nadbytečný kontakt s dalšími osobami a strážníci řešili 
jen závažnější události. Vedoucí MP Říčany Václav Řezáč v Říčanském kurýru č. 2/2021 přiznal, že 
jsou strážníci tolerantnější při řešení parkování a jiných událostí. Jsou si totiž vědomi, že se lidé 
často nacházejí ve ztížených situacích v souvislosti s covidem. 
Sami strážníci se nevyhnuli karanténám; jeden z nich onemocněl covidem s vážným průběhem 
a ocitl se v nemocnici. 

 
V létě převzali strážníci novou elektrickou čtyřkolku Linhai ATV Electric, která zvýší mobilitu hlídek 
Městské policie Říčany v místě cyklostezek, okolí rybníků a lesních cest. Jindřich Joch, zástupce 
vedoucího MP Říčany vysvětlil v Říčanském kurýru č. 9/ 2021: „Cílem bylo mít bezhlučný prostředek 
šetrný k přírodě s minimální ekonomickou náročností, což se povedlo. Takováto čtyřkolka nebude 
působit rušivě v místech, kde chceme mít klid, ale zároveň dostane strážníka do míst, kde by se jen 
stěží pohyboval autem nebo kam by se pěšky dlouho dostával. Efekt samotné přítomnosti strážníka 
v místech, kam se se čtyřkolkou dostane, je pro prevenci velkým přínosem. Navíc díky bezhlučnému 
příjezdu může strážník nachytat ty, kteří nám ničí altánky na cyklostezkách a jinde. (…) Čtyřkolku 
strážníci uplatní i při dalších činnostech ve městě v parcích, včetně kontroly chatových a jiných 
odlehlých lokalit. (…) Činnost strážníků je různorodá – od zajištění rychlého zásahu na oznámení, 
kdy se zpravidla využije auto, nebo činnost prostřednictvím cyklohlídky, která se ve městě již 
osvědčila a bude i nadále pokračovat, až po nezbytnou činnost pěších hlídek. Používání čtyřkolky 
bude převážně sezónní záležitostí, stejně tak jako kola u cyklohlídek.“ 

Policie ČR dopadla v součinnosti s Městskou Policií Říčany vandaly, kteří v květnu závažně 
poškodili vrbový altán na Lázeňské louce. Jedná se o mladé muže, kteří se k činu přiznali a musejí 
vzniklou škodu uhradit. K dopadení viníků pomohla hlídka městské policie, která skupinku 
posilněnou alkoholem kontrolovala v inkriminovaný večer na Masarykově náměstí. Díky 
kamerovému systému pak bylo možné vysledovat, že mladíci míří k Lázeňské louce. Při vyšetřování 
policisté na místě zajistili další důkazy, které vedly k usvědčení. (Podle tiskové zprávy města.) 

Vzájemná spolupráce policistů a strážníků se v září vyplatila při zadržení sprejerů na nádraží: 
„Skupinka osob sprejuje barvami graffiti na odstavenou vlakovou soupravu v železniční stanici. 
Jejich počínání je zaznamenáváno městským kamerovým dohlížecím systémem a na místo míří jak 
policisté, tak strážníci. Skupinka se po spatření hlídky strážníků a policistů dává na útěk různými 
směry. Na zákonné výzvy k zastavení se osoby nereagují, ale nakonec vbíhají do náruče hlídce 
policistů, která je za použití donucovacích prostředků omezuje na osobní svobodě, jelikož je zde 
důvodné podezření ze spáchání trestného činu.“ (Říčanský kurýr č. 11/2021) 
 
Dne 12. listopadu slavil Hasičský záchranný sbor Středočeského kraje, stanice Říčany 50 let. 
Oslava na Masarykově náměstí přilákala návštěvníky z místních škol i z řad veřejnosti. Děti 
a dospělí mohli obdivovat hasičskou techniku a nejrůznější ukázky zásahů – například vyprošťování 
zraněného z auta nebo slaňování. Velký úspěch měla padesátimetrová plošina a „kouřový“ stan. 
Popřát profesionálním hasičům přišla i hejtmanka Středočeského kraje Petra Pecková a říčanský 
starosta David Michalička. „Mnohdy hasiče bereme jako samozřejmost. Když je potřebujeme, tak 
tady zkrátka jsou. Ale samozřejmost to není. Děkujeme.“ Řekl starosta a dodal, že profesionální 
výkony odvádějí i naši dobrovolní hasiči. 
 
Jednotka Sboru dobrovolných hasičů měla v roce 2021 přes 65 výjezdů, na kterých strávila 
bezmála 200 hodin. Jedním z největších požárů byl březnový požár ve Slušticích, kdy hořelo několik 
vozidel i přilehlá dřevostavba. 



Životní prostředí  

Říčany na jaře podpořily nový trend spojující zdraví a ochranu přírody, tzv. plogging (ze švédského 
plocka upp – zvedat – a anglického jogging – rekreační běhání). Jde o sběr odpadků v době, kdy si 
jdete zaběhat, nebo se projít do přírody. U vybraných vstupů do lesa byly umístěny pytle na 
odpadky z ekologicky odbouratelného materiálu, které si zájemci mohou odebrat, a nádoby na 
odpad. 
 
Do sběru odpadků po městě v rámci akce „Ukliďme Česko – Čistý Ladův kraj“ se v dubnu zapojili 
dobrovolníci v různých částech Říčan. Kvůli proticovidovým opatřením nebylo možné zorganizovat 
hromadnou akci, proto se za úklidem vydaly malé skupiny. Například členové Klidného města 
uklízeli okolí nádraží, několik dospělých s dětmi pak uklízelo okolí nové cyklostezky v údolí za 
Mlýnským rybníkem. Město poskytlo na podatelně městského úřadu pytle na odpadky a rukavice. 
Stačilo pak na podatelně nahlásit, kde je naplněný pytel, město pak zajistilo odvoz. 
 
Lidé, kteří si chtěli na svém pozemku vysít luční rostliny, si mohli přijít na pokladnu Muzea Říčany 
vyzvednout říčanskou luční směs. Vypěstovala ji tentokrát Markéta Strouhalová ze školní farmy 
Magic Hill. Sáček obsahoval semínka kopretiny, chrpy, šťovíku, svízele, jitrocele, jetele a dalších 
lučních květů. Semínka ze zmíněné školní farmy i jiná byla k dispozici v Semínkovně charitativního 
obchodu Koloběh.  
 
Říčany získaly 3. místo v soutěži o inovativní obec 2030, a to za zanesení povinnosti zelených střech 
nebo fotovoltaických panelů pro nové stavby nad 300 m². Vyhlašovatelem soutěže je Sdružení 
místních samospráv ČR. Porota ocenila odvahu jít novou cestou, která je přínosem pro životní 
prostředí. Umístěním na třetí příčce získalo město službu energetického manažera od ČEZ ESCO v 
hodnotě 100 tisíc korun. „Poděkování za odhodlání prošlapat se cestou trnitou a prosadit tuto 
novinku do územního plánu patří jednoznačně Vladimíru Kořenovi a také kolegyni Mirce Šťastné z 
odboru územního plánovaní a regionálního rozvoje,“ poděkoval starosta David Michalička. 
(Z tiskové zprávy města.) 
 

Město Říčany v roce 2021 v rámci obnovy zastaralého vozového parku získalo dotaci z Ministerstva 
životního prostředí prostřednictvím Státního fondu životního prostředí ČR na nákup vozidel 
s alternativním pohonem (1 × plug in hybrid + 1 elektrovozidlo) ve výši 372 000 Kč. 

 
V roce 2021 radnice pokračovala v projektu změn zemědělské krajiny a realizovala v okolí města 
už čtvrtou velkou výsadbu. V patnácti lokalitách na pozemcích města v okrajových částech 
Pacova, Strašína, Kuří, Jažlovic, ale i u Tehova vznikly nové rozsáhlé květnaté louky, rozličné aleje, 
remízy a extenzivní ovocné sady, ve kterých nacházejí útočiště ptáci a drobní savci a další 
živočichové. Kromě zvýšení druhové pestrosti přispějí stromy na mnoha místech ke zmírnění vodní 
a větrné eroze a ochrání tak dlouhodobě zemědělskou půdu. 
Jedná se o pozemky, kde dosud zeleň nebyla a půda sloužila jako orná. Na celkové výměře zhruba 
šesti hektarů bylo vysazeno na pět stovek stromů a přes devět tisíc keřů, byly vybudovány 
ochranné oplocenky a vysety rozlehlé květnaté louky. O dotaci město požádalo v dubnu 2020, 
výsadba proběhla na podzim 2021. Dotace Evropské unie pokryla většinu nákladů, které činily 5,1 
milionu korun.   
Projekt vypracovali ochránci přírody z ČSOP Vlašim, odborně ho posuzovala Agentura ochrany 
a přírody ČR. Jde o pozemky nelesní, takže výsadby jsou řidší. Pole a stromy dělí hustá hráz běžných 
keřů.  
 



K jednotlivým lokalitám: 
Remíz u Tehova 
U osady Hačalka poblíž Tehova vznikl na rozsáhlé ploše orné půdy, sužované větrnou a vodní erozí, 
největší remíz o celkové výměře přes 1,5 hektaru. Základ remízu tvoří duby a habry, zastoupena je 
i lípa a buk. Stromy byly vysazeny roztroušeně po celém pozemku. Doplňkovými dřevinami zde 
jsou jeřáb ptačí, jabloň lesní, třešeň ptačí a hrušeň. Celkem zde bylo vysazeno přes sto stromů 
a čtyři tisíce keřů. Ty jsou ve větších skupinách okolo pozemku, jsou zde zastoupeny brsleny, lísky, 
hlohy, trnky, bezy a svídy. Celá plocha s výsadbou byla oseta travní směsí pro květnatou louku 
a oplocena oplocenkou. Ač je pozemek mimo katastr Říčan, výsadba bude mít vliv na přírodu okolí 
Říčanského lesa i na zlepšení vodních poměrů v oblasti. 
Aleje a remíz u Jažlovic 
Devatenáct dubů letních tvoří základ aleje na jihovýchod od Jažlovic. Doplnilo je dalších 130 keřů 
směsi brslenu, hlohu, trnky a šípkové růže. Vznikl tak biokoridor mezi dvěma stávajícími plochami 
zeleně sloužící pro úkryt živočichů. Další alej vznikla jižně od obce u dálnice D1 ze sedmi jilmů 
a deseti javorů. Plocha k realizaci přímo navazuje na Remíz II. Ten vznikl rozdělením pozemku do 
dvou remízů. Remízy mají stromo-keřový charakter. Blíže k dálnici byl vysazen pás rychle 
rostoucích dřevin: topolu osiky a břízy převislé, které zajistí rychlejší oddělení silnice. Samotný 
remíz je tvořen dubem letním a habrem. Doplňkovou dřevinou jsou zde plané odrůdy ovocných 
dřevin – hrušeň, jabloň a třešeň ptačí. Ve větších skupinách jsou okolo pozemku vysázeny smíšené 
keřové porosty složené z brslenů, lísek, dřínů, šípků, hlohů, trnek, bezů a svíd. Celá plocha 
s výsadbou byla oseta travní směsí pro květnatou louku a oplocena oplocenkou. V remízu bylo 
celkem vysazeno na 60 stromů a přes 1100 keřů. 
Remíz a dubová alej u Kuří 
Tři stávající remízy u dálnice D1 propojil další stromo-keřový remíz z 21 stromů a 1660 keřů. Základ 
remízu je tvořen domácími druhy dřevin: duby letními, habry obecnými a buky lesními. Ve větších 
skupinách byly okolo pozemku vysázeny smíšené keřové porosty složené z brslenů, lísek, hlohů, 
trnek, bezů a svíd. Celou plochu s výsadbou zpestřila květnatá louka. Na jihozápad od Kuří u D1 
vysadilo město alej z jednatřiceti dubů letních i zimních, které doplnilo 79 keřů brslenů, hlohů, 
trnek a bezů. Jižně od Kuří vznikl také extenzivní ořešákový sad. Celkem bylo vysazeno osmnáct 
ořešáků odrůda Mars a sedm lip srdčitých. Stromy doplnilo keřové patro z lísky obecné. 
Stromo-keřový remíz u trafostanice 
Také u trafostanice směrem na Lipany je remíz tvořen domácími druhy dřevin: duby letními 
a zimními a habry obecnými v celkovém počtu 34 stromů. Doplňkovou dřevinou zde je jeřáb ptačí. 
Ve větších skupinách byly okolo pozemku vysázeny smíšené keřové porosty složené z brslenů, 
lísek, hlohů, trnek, bezů a svíd (celkem na 650 keřů). Celá plocha s výsadbou byla oseta travní 
směsí pro květnatou louku a oplocena oplocenkou. 
Aleje a remíz u Pacova 
Šest lip srdčitých, šest javorů babyka a šestnáct dubů bylo vysazeno do tří alejí poblíž Pacova. Na 
konci lipové aleje v okolí místního rybníka navazuje na alej nový remíz. Tam bylo vysazeno 29 
stromů nejčastěji dubů, dále habry, jeřáby, jabloně, hrušně, třešně. Z keřů třeba černý bez, svída 
a ptačí zob, celkem 585 keřů. Směrem k Radošovicím byly vysazeny dva extenzivní ovocné sady 
z třešní a slivoní. V menších skupinkách je doplnilo přes 130 keřů šípků a hlohů. Celá plocha 
s výsadbou byla oseta travní směsí pro květnatou louku a ohrazena oplocenkou. Lokalitou vede 
územní rezerva pro komunikace, v celkové šíři 10 metrů, kterou je nutné zachovat bez výsadby. 
Plocha byla pouze oseta směsí pro květnatou louku. 
Dva stromo-keřové remízy u Strašína 
První lokalita se nachází západně od obce Strašín, kde v novém remízu na původně orné půdě byly 
zasazeny duby, habry, břízy a osiky. Doplnily je ovocné dřeviny: třešně, plané jabloně, hrušně. 
V menších skupinách byly uvnitř pozemku vysázeny smíšené keřové porosty složené z brslenů, 



lísek, hlohů, bezů a svíd. Celá plocha s výsadbou byla oseta travní směsí pro květnatou louku 
a obehnána oplocenkou. Na půl hektaru bylo vysazeno 56 stromů a 445 keřů. 
Poslední lokalita se nachází severozápadně od obce Strašín. Na lokalitě se nachází nová výsadba 
ovocných dřevin, která tvoří liniovou výsadbu podél komunikace a hřbitova. Samotná výsadba 
probíhala na zemědělsky obhospodařované ploše, kde se žádná zeleň nenachází. Sem bylo 
vysazeno 16 stromů a 300 keřů. 
(Podle tiskové zprávy města.) 
 
Základní organizace Českého svazu včelařů Říčany je jednou z organizací celostátního Českého 
svazu včelařů, z. s. V současné době sdružuje 135 členů, kteří se starají o více než tisíc včelstev. 
Předsedou je místní lékař Michal Mrázek. Včelařská organizace byla založena v Říčanech v roce 
1908, a to oddělením od včelařské jednoty v Uhříněvsi. V roce založení měla evidováno 24 členů 
a přibližně 350 včelstev. Jejím úkolem bylo a je starat se nejen o zdraví včelstev a zajištění dobrého 
opylování rostlin, ale také se snaží v poslední době výrazně zlepšit pro včely včelí pastvu, protože 
medonosných stromů a keřů ubývá, a tím trpí celá populace včelstev. Včelařská organizace má pro 
jednotlivé obce a obvody určené místní včelařské „důvěrníky“. Pomáhají svým kolegům včelařům 
se zajištěním léčení a kontroly ošetřování včelstev. Ve vedení organizace je osmičlenný včelařský 
„výbor“ včetně předsedy. 

V listopadu se vedení organizace rozhodlo, díky finančnímu daru od města Říčany, města 
Mnichovice a obce Čestlice, vysadit celkově deset vzrostlých medonosných stromů. V Pacově 
včelaři vysadili dvě lípy a v Jažlovicích v biokoridoru osm stromů – okrasné jabloně, javory, lípy 
a dříny. Všechny stromy byly opatřeny kulatinou s pevným upevněním proti povětrnostním vlivům 
a ochranou proti okusu zvěří. 

  



Školství, sociální oblast 

Změnu ve vedení zažilo Gymnázium Říčany, dne 1. února byla do funkce ředitelky škola uvedena 
Zuzana Pokorná. Na škole vznikl ve školním roce 2019/2020 spor mezi profesorským sborem 
a dřívější ředitelkou Annou Stočesovou Martinkovou. Ten vyústil do otevřené výzvy k rezignaci 
paní ředitelky. K řešení sporu byli přizváni zástupci SRPŠ, Školská rada i zřizovatel – Středočeský 
kraj. Po odchodu Anny Stočesové Martinkové vedl školu zástupce ředitelky Tomáš Karásek. 
Nová ředitelka gymnázia Zuzana Pokorná se v Říčanech narodila a několik let zastávala funkci 
zástupkyně ředitele na 3. základní škole u Říčanského lesa. Podobně jako mnoho dalších pedagogů, 
i ona se vrátila na střední školu, kde sama maturovala. 
 
Vzhledem k pandemické situaci a nezbytnosti testování žáků škol v širokém dosahu obce 
s rozšířenou působností, kterou Říčany jsou, měl odbor školství a kultury v roce 2021 plné ruce 
práce. Podle pokynů ministerstva po celý rok rozpočítával pro asi 60 škol v okolí antigenní testy 
pro školáky. Zaměstnanci města tak za tu dobu předali školám okolo 180 000 antigenních testů. 

Obřadní síň Staré radnice se změnila v multifunkční místnost, která sloužila nejenom ke konání 
svateb, ale i pro očkování občanů proti covidu-19 a zmíněnému odboru jako distribuční místnost. 

 
Konferenci Pošli to dál pro učitele, ředitele mateřských a základních škol, lektory neformálního 
vzdělávání a další zájemce plánovalo místní muzeum uspořádat už v říjnu 2020. Vzhledem 
k opatřením proti koronaviru organizátoři přesunuli termín na jaro a konference se nakonec 
uskutečnila v online prostoru dne 23. března od 9 do 16 hodin. Pořádalo ji Muzeum Říčany pod 
záštitou hejtmanky Středočeského kraje Petry Peckové ve spolupráci s MŠMT ČR, MAP v ORP 
Říčany, Společností pro kvalitu školy a městem Říčany. Akce proběhla u příležitosti ukončení 
čtyřletého projektu „Oborový mentoring v přírodovědném a polytechnickém vzdělávání na ZŠ 
a MŠ“, který finančně podpořila Evropská unie – témata přírodovědného vzdělávání a polytechniky 
byla součástí programu konference. Počet přihlášených účastníků přesáhl pět stovek. Účastníci se 
předem přihlásili na jednotlivé workshopy. Po úvodním bloku následoval dopolední program 
s přednáškami: byla zde představena metoda tvořivé hry, která vznikla v lektorském týmu 
říčanského muzea; mluvilo se o učení a bádání venku. Odpoledne probíhaly workshopy a diskusní 
skupiny, zvlášť pro MŠ a zvlášť pro ZŠ. Následovala panelová diskuse a diskuse ve skupinách na 
téma Strategie 2030 – Podpora pedagogické činnosti školy. 
Účastníci se potkali s osobnostmi z Ministerstva školství a z Národního pedagogického institutu; 
vystoupili zde například Justina Danišová, metodička vzdělávacího centra Tereza a pedagog Daniel 
Pražák, který působí v iniciativě Otevřeno, která se snaží o proměnu přípravy učitelů. 
 
Zápis do 1. ročníku základních škol v Říčanech proběhl ve dnech 7. až 9. dubna. Také letos se po 
elektronickém vyplnění přihlášky do škol dostavili jen zákonní zástupci dětí, kvůli pandemii děti do 
školních budov přijít nemohly. 
Zájem rodičů umístit dítě do zdejších škol zřizovaných městem Říčany převyšuje kapacitu, proto 
musí město stanovit kritéria pro přijetí dětí ke vzdělávání. Tím hlavním zůstává už několik let trvalé 
bydliště v Říčanech. Do 1. ročníků říčanských městských ZŠ bylo přijato 236 žáků. 
 
Město plánuje výstavbu nové budovy pro 1. ZŠ, která bude stát na Komenského náměstí a má mít 
kapacitu 540 žáků. Tento záměr v roce 2021 narazil na překážku v podobě zvýšení stavebních prací 
a také zdražení stavebních materiálů, bylo potřeba vypsat nové výběrové řízení na realizátora 
stavby. 
 



Systém pro elektronické podávání přihlášek do městských mateřských škol byl otevřen 1. dubna. 
Přijímací řízení (zápis) proběhl ve všech MŠ (Srdíčko, Zahrádka, Čtyřlístek, Kuřátko, U Slunečních 
hodin) 3. května od 9 do 17 hodin. Podle statistických výkazů škol bylo v září 2021 do 
říčanských městských MŠ přijato celkem 198 dětí.  
 
Žáky říčanské ZUŠ v jejich rozvoji distanční výuka neomezila. V Říčanském kurýru č. 7–8/2021 se 
čtenáři dozvěděli, že „všichni vydrželi a pracovali, někteří i více než obvykle, což potvrdily i červnové 
závěrečné a postupové zkoušky, tři absolventské koncerty, koncert na Jurečku s Pavlem Šporclem, 
mnoho krásných třídních koncertů a přehrávek, které proběhly covid-necovid a několik absolventů, 
kteří se vydali na profesionální dráhu“. V soutěžích se v roce 2021 velmi dařilo například 
nadějnému klavíristovi Matěji Korytářovi ze třídy Petra Malínka. 
  
Ve druhé půlce srpna proběhl další ročník Letní školy pro pedagogy, opět v příjemném prostředí 
zámku v Kostelci nad Černými lesy. Celý týden probíhaly v organizaci MAP v ORP Říčany semináře 
a workshopy z různých oblastí, které zahrnovaly aktuální témata i zážitkové vzdělávání. Každý 
pedagog si mohl vybrat podle svého a naladit se na nový školní rok, ale i sdílet své zkušenosti 
s ostatními kolegy. 
 
Během léta se podařilo dokončit sanaci vlhkého nevyužívaného suterénu ZUŠ Říčany. Škola tak 
získala nové prostory, ve kterých vznikly dvě učebny – bicích a kytary. Probíhají zde nyní například 
zkoušky Samba Bandu.  
 
Do prvních tříd všech čtyř základních škol, jejichž zřizovatelem je město Říčany, nastoupili 
prvňáčci ve středu 1. září. O hladký a bezpečný příchod se postarali strážníci městské policie, kteří 
hlídkovali před školami a u frekventovaných přechodů. Rodiče měli možnost své děti doprovodit 
až do tříd a podpořit je. První školní den čekaly na malé školáky dárky od města: omalovánky, 
pexeso, míček, rozvrh hodin a bezpečnostní reflexní páska. Balíčky přichystali zaměstnanci Odboru 
školství a kultury Městského úřadu v Říčanech. 
 
Od školního roku 2021/2022 funguje v Říčanech další základní umělecká škola: Folklorika Čechy. 
Vyučuje v prostorách 3. ZŠ u Říčanského lesa v oboru hudebním, tanečním, výtvarném a literárně 
dramatickém. Zapojuje děti a mládež od 5 do 18 let. 
  
Od jara do podzimu probíhal ve spolupráci organizace Post Bellum a MAP v ORP Říčany žákovský 
vzdělávací projekt Příběhy našich sousedů. Zapojily se do něj týmy ze 3. ZŠ U Říčanského lesa, ze 
ZŠ Světice a ze ZŠ Kunice. Děti začaly pod vedením svých učitelů pracovat v době přísných 
proticovidových opatření, setkávaly se tedy nejprve distančně. Připravovaly se na setkání 
s pamětníkem ze svého okolí, jehož příběh pak zaznamenaly a zpracovaly ho tak, aby zaujal 
i širokou veřejnost. Dva z žákovských týmů připravily audio reportáž, jeden tým video reportáž. 
Děti shromažďovaly fotografie a dobové dokumenty, své výstupy pak představily na webových 
stránkách projektu a také na slavnostní závěrečné prezentaci, která proběhla v pátek 17. září. 
„Nevymlouvej se na režim, nevymlouvej se na dobu, dobré věci můžeš dělat vždycky,“ zaznělo 
v audioreportáži žákovského týmu ze ZŠ Kunice, který zpracoval vzpomínky Jana Davida. Pamětník 
se s dětmi podělil o příběh, ve kterém najdeme momenty tragické i výjimečně šťastné. Pan David 
stál u zrodu SOS vesniček u nás, se ženou vychovali devět potomků, z toho šest v pěstounské péči. 
Děti a vnoučata mu pro slavnostní chvíli připravily překvapení: videopoděkování, které žáci v rámci 
svého vystoupení na závěrečné prezentaci pustili. 
Žáci ze Světic se od Libuše Vackové dozvěděli, jaký byl život v dávných Světicích a jak prožívala 
konec druhé světové války. Tým ze ZŠ u Říčanského lesa v Říčanech natočil vzpomínky ředitele 
školy Dalibora Dudka na závěr šedesátých let, normalizační léta a opojný rok 1989. 



Žákovské práce v tomto nesoutěžním projektu získaly od poroty převážně slova chvály; za 
několikaměsíční úsilí byly děti odměněny dárky od organizátorů a podporovatelů. K dětem, 
učitelům i pamětníkům promluvili mj. starosta Říčan David Michalička, místostarostka Říčan Hana 
Špačková, starosta Světic Pavel Kyzlink a ředitel Muzea Říčany Jakub Halaš.  
 
Pro školní rok 2021/2022 byli na podzim po roční pauze vybráni noví žákovští zastupitelé. Zástupci 
byli ve svých školách zvoleni z řad žáků základních škol a studentů gymnázií. Jednotlivé školy nyní 
zastupují a přinášejí nejen své podněty, ale i nápady od svých spolužáků nebo sousedů. Žákovské 
zastupitelstvo se aktivně zapojilo do dění ve městě přípravou vzpomínkových setkání k výročí 17. 
listopadu a výročí úmrtí Václava Havla. 
 

Péče o seniory 

Dne 25. října se v KC Labuť uskutečnilo tradiční setkání seniorů. Zpívalo se, tančilo a povídalo. 
K tanci a poslechu hrála kapela Jindry Kelíška ve složení harmonika, kytara, cello a kontrabas. 
V programu vystoupili Pavla a Jan Beránkovi s latinskoamerickými tanci a malé tanečnice z TS 
DANCE EB. Seniory přišli pozdravit i starosta David Michalička a místostarostka Hana Špačková. 

 

Bruslení seniorů začalo v pondělí 8. listopadu. Každé pondělí od 8.30 do 10.15 hodin mohou 
senioři využít ledovou plochu zimního stadionu. Město Říčany zajistilo pro občany od 65 let 
bruslení zdarma až do 10. dubna 2022. Pronájem ledové plochy v Merkur Ice Areně pro seniory 
i školy zřizované městem hradí město již pátou sezonu. 

 

Tělovýchova a sport 

V době přísných proticovidových opatření byla místní hřiště jednou z mála možností, jak udržet 
děti i dospělé v pohybu a dobré náladě. To si vedení města uvědomovalo a vycházelo občanům 
vstříc. V prvních týdnech roku rozhodla radnice o prodloužení otevírací doby městských hřišť. 
Hospodářská správa města zajistila v dubnu před sezonou nové dopadové plochy z dřevní štěpky 
u hřišť, kde se tvořilo bláto (u lesní posilovny, na cyklostezce u 50. rovnoběžky). Starosta města ve 
svém pravidelném informování o dění ve městě napsal: „Během COVIDu dostala hřiště zabrat. 
Řada prvků je ve špatném technickém stavu. Navíc některé jsou často zastaralé i morálně. Byl 
proveden pasport, revize a navrženy postupné kroky. Rada města přidala na tuto položku více 
financí.“ (Příspěvek na FB profilu David Michalička – starosta města Říčany z 10. května 2021.) 
 
V areálu státního gymnázia začala stavba nové sportovní haly. Investorem je Středočeský kraj. 
Tělocvična bude opatřena i malou tribunou. O projekt se od počátku zasazuje Miloslav Šmolík, 
zastupitel Středočeského kraje a říčanský zastupitel (ODS).    
 
V sobotu 21. srpna přeplavaly studentky z říčanského oddílu PLAF kanál La Manche. Zvládly to 
v čase 9 hodin a 39 minut, v tomto složení: Kačka Hošková, Terka Böhmová, Danča Soumarová, 
Katy Tomková, Emma Gebauerová, Bára Prošková a Míša Ulipová pod vedením trenérky Sandry 
Kazíkové. Plavkyně, která startovala na olympiádě v Aténách a Pekingu, nyní trénuje mládež ve 
jmenovaném říčanském oddíle. Skupina dívek a žen byla nejrychlejší štafetou v roce 2021, která 
přeplavala La Manche, a zároveň nejrychlejší štafetou české historie. 
 
Fotbalisté z FK Říčany otevřeli tribunu na svém hřišti veřejnosti v den oslav 120. výročí klubu, 28. 
září. Město zrealizovalo opravu šaten, sprch, chodníku i krytého sezení na tribuně za 7,2 milionu 



korun. Významnou část financí ve výši 4,7 mil. získal klub z dotací MŠMT. Zbylou část ve výši 2,26 
milionu doplatilo město ze svého rozpočtu a klub přispěl vlastními prostředky, 240 tisíci. Fotbalový 
stadion je znovu reprezentativní. 
 
Na podzim se uskutečnila výměna umělého povrchu tréninkové plochy u ragbyového hřiště. 
Probíhají zde fotbalové a ragby tréninky a místo navštěvují i děti, které nejsou organizovány 
v žádném ze zdejších klubů. Výměnu si odhlasovali občané v rámci 4. ročníku Překvapte Říčany. 
V rámci revitalizace hřiště zakoupilo město i dvě nové brány.  
 
Dne 28. října se ragbisté z Říčan, kategorie mužů, pod vedením zkušeného trenéra Miroslava 
Němečka, stali na domácím hřišti po devíti letech opět mistry ČR. Na svém listopadovém zasedání 
jim pogratulovali říčanští zastupitelé a zároveň poděkovali za skvělou reprezentaci města. 
„Poděkování zaslouží celý sportovní klub za to, že se dlouhodobě věnuje obrovskému počtu dětí 
a mládeže. Jenom ze silné základny může vyrůst vítězný tým,“ zmínil při setkání starosta David 
Michalička.  
 
Dne 21. listopadu se ve sportovní hale konala sokolská akademie k 125. výročí založení místní 
jednoty, kterou sokolové původně plánovali na květen. 170 cvičenců se podílelo na programu 
složeném z ukázek cvičení všech věkových kategorií. Město Říčany poskytlo prostory a věnovalo 
pamětní stuhu k praporu, ale také akci finančně podpořilo. 
 
Na prosincovém zasedání zastupitelé poděkovali děvčatům a trenérkám z říčanského oddílu 
sportovní gymnastiky za skvělou reprezentaci. Gymnastky se pravidelně umísťují na předních 
příčkách v různých kategoriích. Největší úspěch zaznamenala Amélie Žvejkalová, která se stala 
mistryní ČR. 
 
Nové koupaliště v Říčanech 
Setkání veřejnosti na téma umístění koupaliště probíhalo v pondělí 18. října v KC Labuť. Projektant 
Viktor Drobný představil klady a zápory jednotlivých navržených lokalit. Navržena byla dvě místa: 
u Marvánku podél areálu Oáza a u pláže koupaliště. Třetí umístění je v ulici Pomezní a čtvrtá 
varianta je v areálu Olivovy dětské léčebny. Záměr umístit koupaliště právě v areálu léčebny 
podporuje jak vedení léčebny, za kterou byl přítomen její ředitel Miroslav Vacek, tak majitel 
pozemku magistrát hl. m. Prahy. O své zkušenosti se stavbou a fungováním podobného koupaliště 
se přijel podělit i starosta sousedních Kolovrat Antonín Klecanda. Z diskuse a z následného 
hlasování principem D21 (dva kladné a jeden záporný bod) pak jako nejvýhodnější umístění 
vyplynulo to v areálu Olivovy dětské léčebny. Přítomny však byly jen dvě desítky účastníků. 
K výběru lokalit bude mít možnost vyjádřit se i široká veřejnost. Zaznělo i důrazné odmítnutí 
varianty Marvánek z řad veřejnosti. Úřad obdržel i petici proti tomuto řešení. 

  



Události v České republice a ve světě, kultura a sport 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Organizace_spojen%C3%BDch_n%C3%A1rod%C5%AFOrganizace 
spojených národů vyhlásila rok 2021 Mezinárodním rokem míru a důvěry, Mezinárodním rokem 
kreativní ekonomiky pro udržitelný rozvoj, Mezinárodním rokem ovoce a zeleniny a Mezinárodním 
rokem eliminace dětské práce. 

Leden 

Prvního ledna Portugalsko na půl roku převzalo předsednictví Evropské unie. 
 
Dne 6. ledna bylo společné zasedání komor kongresu ke sčítání hlasů volitelů prezidenta USA 
přerušeno kvůli útoku davu příznivců Donalda Trumpa do budovy i jednacích sálů. Zemřelo při tom 
pět lidí. 
 
Ve stejný den Evropská komise schválila podmíněnou registraci vakcíny mRNA-1273 společnosti 
Moderna proti onemocnění covid-19. 
 
Patnáctého ledna byl v České republice spuštěn registrační a rezervační web pro očkování pro 
seniory nad 80 let. Kvůli velkému zájmu ale systém záhy spadl. Ještě ten den ale přibyly termíny 
na očkování a rezervační web se opět rozběhl. 
 
Dne 16. ledna se poprvé v historii podařilo horolezcům během zimy vylézt na druhou nejvyšší horu 
světa K2. Povedlo se to skupině nepálských horolezců. 
 
Osmnáctého ledna Mezinárodní federace ledního hokeje odebrala Bělorusku pořadatelství 
mistrovství světa v ledním hokeji 2021 z důvodu obav o bezpečnost účastníků vzhledem 
k protestům, které se v zemi konají. 
 
Devatenáctého ledna se po 22 letech působení v politice vzdal Miroslav Kalousek svého 
poslaneckého mandátu. 
 
Dvacátého ledna Joe Biden složil ve Washingtonu, D. C. prezidentskou přísahu a stal se 46. 
prezidentem Spojených států amerických. 
 
Dne 21. ledna Poslanecká sněmovna schválila prodloužení nouzového stavu do 14. února 2021. 
 
Dne 29. ledna schválila Evropská komise vakcínu Oxford-Astra Zeneca proti covidu-19 pro volné 
použití. 
 

Únor 

Třetího února zrušil Ústavní soud ČR část volebního zákona, podle které musely volební koalice 

pro vstup do sněmovny dosáhnout 10, 15 nebo 20 % hlasů.    

Dne 10. února dorazila čínská sonda Tchien-wen-1 na oběžnou dráhu Marsu. 

Desátého února zapsala Evropská unie Český modrý mák mezi evropsky chráněná zeměpisná 

označení.   

Dne 11. února Poslanecká sněmovna zamítla vládní návrh na prodloužení nouzového stavu, který 
skončí 14. února.     

https://cs.wikipedia.org/wiki/Organizace_spojen%C3%BDch_n%C3%A1rod%C5%AF


 
Stejný den vyšla zpráva, že po prozkoumání nálezu z moravské lokality Lány u Břeclavi vědci zjistili, 
že staří Slované používali jako první písmo germánské runy, nikoli hlaholici. 
 
Vláda České republiky https://cs.wikipedia.org/wiki/Vl%C3%A1da_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky 
vyhlásila od pátku 12. února uzavření okresů Cheb, Trutnov a Sokolov. Na veřejných místech 
bude povinné nosit respirátor nebo chirurgické masky. 
 
Bývalá nigerijská ministryně financí Ngozi Okonjo-Iwealová byla 15. února jmenována generální 

ředitelkou Světové obchodní organizace. 

Dne 16. února vyhrála česká biatlonistka Markéta Davidová zlatou medaili ve vytrvalostním 
závodu na mistrovství světa v biatlonu ve slovinské Pokljuce.    
 
Sedmnáctého února požádalo Slovensko Evropskou unii o vyslání lékařů a zdravotních sester na 

pomoc při léčbě pacientů infikovaných koronavirem. 

Devatenáctého února oznámilo české ministerstvo zdravotnictví, že od pondělka 22. února je na 
místech koncentrací lidí povinné nošení respirátorů, nanoroušek nebo dvou chirurgických masek 
najednou.   
 
Dne 19. února se Spojené státy americké opět připojily k Pařížské dohodě.    

Dne 23. února nařídil Městský soud v Praze prezenční výuku Gymnáziu Na Zatlance na základě 
žaloby studenta prvního ročníku.  
 
Téhož dne daroval Izrael Česku 5 000 vakcín Moderna proti covidu-19.  
 
Dvacátého třetího února skončila také těžba v dole Darkov na Karvinsku, ve kterém se rubalo černé 
uhlí 167 let. Za tu dobu vytěžili horníci v lokalitě téměř 310 milionů tun uhlí.   
 

Březen 

Dne 2. března byl v Pardubickém kraji vyhlášen stav hromadného postižení osob.  

Šestého března předala Česká filmová a televizní akademie na slavnostním ceremoniálu ceny 

Český lev. Nejlepším celovečerním filmem se stal Šarlatán inspirovaný příběhem léčitele 

Mikoláška. Režisérka Agnieszka Holland navíc získala sošku za nejlepší režii a Ivan Trojan za nejlepší 

výkon v hlavní mužské roli.     

Jedenáctého března Evropská komise schválila podmíněnou registraci vakcíny Johnson & Johnson 
proti covidu-19. 

Ve stejný den otevřel premiér Andrej Babiš úřadovnu českého velvyslanectví v Jeruzalémě. 

 

Dne 14. března v Novém Městě na Moravě ukončil kariéru český biatlonista Ondřej Moravec.   

Dvacátého března Turecko odstoupilo od Istanbulské úmluvy proti násilí na ženách.  
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Dne 23. března Suezský průplav zablokovala v obou směrech kontejnerová loď Ever Given 
s panamskou registrací. Po šesti dnech se ji podařilo vyprostit. 

 

Dne 26. března Poslanecká sněmovna schválila prodloužení nouzového stavu do 11. dubna. 

Od 27. března do 11. května probíhalo Sčítání lidu, domů a bytů 2021 v Česku. 

Duben 

Dne 7. dubna byl odvolán ministr zdravotnictví Jan Blatný, ve funkci jej nahradil Petr Arenberger.  
Ve funkci však setrval necelé dva měsíce. 
 
Dvanáctého dubna v Česku skončil nouzový stav, který platil od 5. října 2020. Byl zrušen zákaz 
pohybu mezi okresy a omezení nočního vycházení. 
 
Téhož dne byl odvolán z funkce ministr zahraničních věcí ČR Tomáš Petříček. Dočasně ho nahradil 
vicepremiér Jan Hamáček. 
 
Dne 13. dubna Komunistická strana Čech a Moravy vypověděla koaliční smlouvu Babišově vládě. 
 
Patnáctého dubna přijel na svou první státní návštěvu do České republiky slovenský premiér 
Eduard Heger a setkal se s prezidentem Milošem Zemanem a premiérem Andrejem Babišem. 
 
Dne 17. dubna premiér Andrej Babiš a vicepremiér Jan Hamáček oznámili na mimořádné tiskové 
konferenci vlády, že do výbuchu muničního skladu u Vrbětic v roce 2014 byla zapojena ruská 
rozvědka GRU. Zároveň oznámili vyhoštění 18 pracovníků ruského velvyslanectví v Praze.  

Sedmnáctého dubna byl také ve Spojeném království na hradě Windsor pohřben Princ Philip, 
vévoda z Edinburghu a manžel britské královny Alžběty II. 

 
Dne 21. dubna byl Jakub Kulhánek jmenován ministrem zahraničních věcí. 
 

Květen 

Pětadvacet lidských životů si vyžádala havárie metra v hlavním městě Mexika 3. května. Pod 
projíždějící soupravou se zhroutil most, z kterého poslední dva vozy spadly. 
 
Od 18. do 22. května se konal Eurovision Song Contest 2021 v nizozemském Rotterdamu. 
 
Od 21. května do 6. června probíhalo 85. mistrovství světa v ledním hokeji v Rize. 
 
Dne 25. května poslanec TOP 09 Dominik Feri rezignoval na svůj mandát poté, co jej několik žen 
obvinilo ze sexuálního obtěžování a násilí. 
 
Dvacátého šestého května byl Adam Vojtěch podruhé jmenován ministrem zdravotnictví. 
 
Dne 29. května fotbalisté Chelsea vyhráli Ligu mistrů. Ve finálovém utkání v portugalském Portu 
zdolali Manchester City 1:0. Zápas rozhodl ve 42. minutě německý záložník Kai Havertz. 
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Červen 

Druhého června sněmovna schválila výrazné změny občanských průkazů. Nové legitimace by 
mimo jiné měly mít čipy s otisky prstů, naopak z nich zmizí rodné číslo. U lidí starších 70 let se 
platnost nových dokladů prodlouží na 35 let. 
 
Desátého června bylo k vidění prstencové zatmění Slunce pozorovatelné v Severní Americe, 
v Evropě a severní Asii. 
 
Od 11. června do 11. července se konalo Mistrovství Evropy ve fotbale 2020, vyhrála ho Itálie. Češi 
prohráli ve čtvrtfinále s Dány 1:2. 
 
Dne 12. června Barbora Krejčíková zvítězila ve finále ženské dvouhry ve French Open. 
 
Dne 24. června Hodonínsko a Břeclavsko zasáhla extrémní bouře s tornádem. Nejvíce byly 
poškozeny vesnice Moravská Nová Ves, Mikulčice, Hrušky a Lužice. Zemřelo 6 lidí a stovky byly 
zraněny. Vláda svolala krizový štáb. 

Červenec 

Prvního července Slovinsko převzalo na půl roku předsednictví EU. 
 
Šestnáctého července při rozsáhlých záplavách v Německu, Belgii a Rakousku zahynulo přes 240 
lidí, z toho více než 180 v Německu. 
 
Dne 19. července Českou republiku navštívila předsedkyně Evropské komise Ursula von der 
Leyenová a prezentovala schválený plán obnovy, z něhož Česko získá z mimořádného fondu 
Evropské unie 180 miliard korun na oživení ekonomiky po koronavirové krizi. 
 
Dne 23. července začaly XXXII. letní olympijské hry v Tokiu, přeložené kvůli covidu-19 z roku 2020, 
bez diváků a s přísnými omezeními. Čeští sportovci získali na olympiádě 11 medailí. 
 
Dvacátého čtvrtého července byla západočeská lázeňská města Karlovy Vary, Františkovy Lázně 
a Mariánské Lázně zapsána na Seznam světového přírodního a kulturního dědictví UNESCO. Jen 
o pár dní později se na stejný seznam dostaly i Jizerskohorské bučiny. 
 

Srpen 
Dne 4. srpna se na jednokolejné trati u obce Milavče na Domažlicku srazil mezinárodní Západní 
expres s osobním vlakem. Zemřeli tři lidé. Nehoda znovu otevřela debatu o nevyhovujícím 
zabezpečení železničních tratí v Česku. 
 
Devátého srpna zachvátily rozsáhlé požáry Řecko, Itálii a Turecko.  
 
Čtrnáctého srpna zasáhlo Haiti silné zemětřesení o síle 7,2 stupně Richterovy stupnice.  

Dne 15. srpna teroristické hnutí Talibán po ovládnutí dvou třetin Afghánistánu vstoupilo do 
hlavního města Kábulu, západní státy včetně Česka začaly evakuovat své ambasády. 

Sedmnáctého srpna Microsoft ukončil podporu programového balíku Microsoft 365 v prohlížeči 
Internet Explorer. 

 



Dne 25. srpna navštívili prezident Spolkové republiky Německo Frank-Walter Steinmeier a jeho 
manželka Elke Büdenbenderová Českou republiku. Německý prezident se poklonil památce 
parašutistů, kteří provedli atentát na zastupujícího říšského protektora Reinharda Heydricha. 

Dne 31. srpna po téměř 20 letech definitivně skončila přítomnost USA a spojenců v Afghánistánu, 
kdy kolem půlnoci místního času opustili afghánské území poslední američtí vojáci a spolu s nimi i 
americký velvyslanec. 

Září 

Dne 16. září mezinárodní tým vědců zrekonstruoval podobu obličeje svaté Ludmily. 
„Antropologové zjistili z náznaků, že měla mírný předkus, což je typický jev pro nejstarší generace 
Přemyslovců,“ prozradil historik Jakub Izdný z Univerzity Karlovy.  
 
Devatenáctého září na ostrově La Palma na Kanárských ostrovech začala erupce sopky Cumbre 
Vieja. Úřady musely z okolních obcí evakuovat tisíce lidí. V prosinci sice aktivita sopky ustala, ale 
experti nevylučují, že by vulkán mohl činnost obnovit. 
 
Dne 26. září v Německu proběhly volby do spolkového sněmu. Vyhrála Sociálnědemokratická 
strana Německa s 25,7 % hlasů. Vládnoucí Křesťanskodemokratická unie skončila s 24,1 % hlasů, 
což je nejméně v její historii. 
 

Říjen 
Prvního října začala výstava EXPO 2020 v Dubaji s trváním do 31. března 2022. 
 
Ve dnech 8. a 9. října proběhly v České republice parlamentní volby. Vyhrála je koalice SPOLU, 
druhé skončilo hnutí ANO. 

Dne 10. října byl prezident Miloš Zeman hospitalizován na jednotce intenzivní péče Ústřední 
vojenské nemocnice v Praze. Lékařům nepovolil sdělovat informace o svém zdravotním stavu. 

Třicátého prvního října se zřítila kabina lanovky na Ještěd. Nehodu nepřežil průvodčí, který 
v kabině cestoval sám. Cestující z druhé kabiny evakuovali hasiči. 

 

Listopad 
Devátého listopadu byla v Jihoafrické republice objevena nová mutace koronaviru označená jako 
omikron. 

Dne 25. listopadu vláda v demisi v reakci na další vlnu pandemie covidu-19 vyhlásila nouzový stav 
na 30 dní. 

Dne 28. listopadu byl Petr Fiala jmenován premiérem ČR. 

Třicátého listopadu se karibský stát Barbados stal republikou, prezidentkou byla zvolena 
dosavadní guvernérka Sandra Masonová. 

 

 



Prosinec 
Šestého prosince se novým rakouským kancléřem stal Karl Nehammer. 

Dne 17. prosince prezident Miloš Zeman jmenoval na zámku v Lánech vládu Petra Fialy. 

Dne 25. prosince byla z Kourou vypuštěna raketa Ariane 5 sWebbovým teleskopem. 

 
 
(Převzato z Wikipedie, otevřené encyklopedie, a z Týdeníku Květy č. 53/2021, upraveno, doplněno.) 
  



Odešli v roce 2021 

3. ledna – Eva Jurinová, moderátorka a novinářka; Gerry Marsden, anglický hudebník, člen Gerry 
& The Pacemakers 

6. ledna – Vojtěch Steklač, spisovatel a překladatel 

8. ledna – Květa Eretová, šachová velmistryně; Antonín Linhart, kytarista, zpěvák a písničkář 

9. ledna – František Filip, filmový a televizní režisér 

10. ledna – David Stypka, zpěvák 

14. ledna – Jan Rybář, římskokatolický kněz, člen jezuitského řádu 

19. ledna – Zdeněk Sternberg, potomek starobylého šlechtického rodu Šternberků, vlastník hradu 
Český Šternberk  a zámku Březina na Rokycansku 

20. ledna – Pavel Blatný, hudební skladatel 

21. ledna – Bernard Papánek, československý voják 

25. ledna – Vladimír Suchánek, výtvarník 

26. ledna – Hana Maciuchová, herečka a pedagožka 

31. ledna – Ladislav Štaidl, hudebník a podnikatel; Andrej Hryc, slovenský herec, diplomat 
a podnikatel 

4. února – Vlastimil Zábranský, výtvarník 

8. února – Petr Sirotek, fotograf a kameraman 

9. února – Chick Corea, americký jazzový klavírista 

16. února – Otakar Černý, novinář, sportovní komentátor a moderátor; Jan Sokol, filozof, 
vysokoškolský pedagog, publicista a politik 

17. února – Dagmar Lhotová, spisovatelka, redaktorka časopisů pro děti a mládež 

4. března – František Lízna, římskokatolický kněz, jezuita, zaměřující se na pastoraci lidí na okraji 
společnosti 

5. března – Vilém Holáň, politik 

10. března – Jan Vodňanský, básník, spisovatel, textař a písničkář 

23. března – Hana Hegerová, zpěvačka a herečka 

27. března – Petr Kellner, podnikatel 

https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_%C5%A0ternberk_(hrad)


1. dubna – Jan Trusina, českobratrský evangelický duchovní 

7. dubna – Karel Pacner, spisovatel a popularizátor vědy 

9. dubna – princ Philip, vévoda z Edinburghu, manžel královny Alžběty II. 

14. dubna – Jan Císař, dramatik a pedagog 

25. dubna – Ivan M. Havel, kybernetik, bratr prezidenta Václava Havla 

15. května – Václav Pospíšil, římskokatolický duchovní a pamětník událostí tzv. Číhošťského 
zázraku 

22. května – Jiřina Šiklová, socioložka; Marek Trončinský, hokejista 

27. května – Ludvík Kolek, architekt, malíř a sochař 

9. června – Libuše Šafránková, divadelní a filmová herečka 

21. června – Nina Divíšková, divadelní a filmová herečka 

1. července – Jindřiška Radová, keramička; Vítězslav Vávra, zpěvák a bubeník 

12. července – Ladislav Potměšil, herec  

18. července – Vladimír Beneš, neurochirurg; František Nedvěd, zpěvák a kytarista; Milan Lasica, 
slovenský herec, režisér a spisovatel 

21. července – Mathilda Nostitzová, hraběnka, filantropka a zakladatelka Nadačního 
fondu Mathilda 

29. července – Vladimír Marek, herec 

10. srpna – Petr Esterka, římskokatolický biskup 

12. srpna – Stanislav Hanzík, sochař 

22. srpna – Eduard Hrubeš, scénárista a režisér 

24. srpna – Radek Pobořil, hudebník, člen skupiny Čechomor; Wilfried Van Moer, belgický 
fotbalista; Charlie Watts, anglický bubeník, člen The Rolling Stones 

25. srpna – Zdenka Procházková, herečka a konferenciérka 

6. září – Jean Paul Belmondo, francouzský herec 

15. září – Milena Černá, lékařka, dlouholetá činovnice Výboru dobré vůle – Nadace Olgy Havlové 

18. září – Anna Chromy, malířka a sochařka 



19. září – Tomáš Prokop, hokejista 

21. září – Lubor Šušlík, český skaut, účastník protinacistického a protikomunistického odboje 

22. září – Libuše Billová, herečka a dabérka; Luboš Šreima, fotbalista 

3. října – Blanka Bohdanová, herečka a výtvarnice 

13. října – Miroslav Plešák, dramaturg a režisér 

15. října – Milan Bauman, rozhlasový redaktor, novinář a popularizátor vědy a techniky 

20. října – František Adamíček, fotbalista a trenér 

10. listopadu – Miroslav Žbirka, slovenský zpěvák a skladatel 

14. listopadu – Marek Vokáč, šachový velmistr 

16. listopadu – Jan Konzal, spisovatel a teolog, tajně vysvěcený biskup podzemní církve 

28. listopadu – Jiří Srnec, scénograf, režisér, výtvarník, hudební skladatel a manažer Černého 
divadla 

1. prosince – Petr Uhl, novinář a politik; Miroslav Zikmund, cestovatel a spisovatel 

2. prosince – Jaroslav Hanuš, televizní režisér 

20. prosince – Luboš Andršt, kytarista, skladatel a pedagog 

22. prosinec – Miroslav Gabriel Částek, herec, recitátor, dramatik a režisér 

26. prosince – Karel Šiktanc, básník 

30. prosince – Karel Loprais, automobilový závodník, šestinásobný vítěz automobilových 
závodů Rallye Dakar v kategorii kamionů 

 

(Převzato z Wikipedie, otevřené encyklopedie, upraveno.) 

 

 

Fotografie přiložené ke kronice pořídil převážně městský fotograf Rudolf Flachs. Dále pocházejí 

z archivu kronikářky Renaty Skalošové, z archivu města Říčany, z archivu Muzea Říčany a z archivu 

Ekocentra Říčany. Autory dalších snímků jsou Zdeněk Vávra, Roman Pospíšil a Jakub Šatoplet. 


